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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Þðûé ÇÀÕÀÐÀÍÊÀ
знік 8068 дзён таму

Â³êòàð ÃÀÍ×ÀÐ
 знік 7936 дзён таму

Àíàòîëü ÊÐÀÑÎ¡ÑÊ²
знік 7936 дзён таму

Äçì³òðûé ÇÀÂÀÄÑÊ² 
 знік 7641 дзень таму

Іх лёс хвалюе Беларусь!

Тихановскую в Чехии приняли как главу 
государства

Об этом заявил спикер чешского сената Милош Выстрчил.

ВЧЕРА

БУДЗЬЦЕ ЗДАРОВЫ!

СТАЛА ВЯДОМА

На мінімуме
Міністэрства аховы здароўя паведаміла, што за апошнія суткі (па стане на 7 чэрвеня) у 

краіне зарэгістравана 570 выпадкаў каранавіруса.

Золатавалютныя рэзервы Беларусі  
за май выраслі на 6,7 працэнта  

да 7,8 мільярда долараў

Паводле інфармацыі 
праваабаронцаў,  

у Беларусі налічваецца  
ўжо 470 палітычных зняволеных.

– Радоваться нечему, – говорит Михаил 
Николаевич. – Ситуация в экономике слож-
ная. По моим прогнозам, нас ожидают 
проблемы с валютным курсом, падение 
реальных доходов населения. Но голодать 
не будем – наши люди всегда могут себя 
прокормить, земля у нас хорошая. Может, 
немного меньше мяса будем есть, но это 
только на пользу здоровью пойдет.

– А премьер-министр Головченко 
говорит, что ситуация в экономике не 
такая уж и катастрофическая, даже плю-
сы какие-то есть…

– Это из серии тех обещаний, что всё 
хорошо, а будет еще лучше, и скоро будем 
жить при коммунизме.

Чтобы было лучше, надо что-то делать для 
этого. Сама по себе ситуация не изменится.

– Есть какие-то чисто экономические 
рецепты, что делать?

– Всё перешло в область политики. 
Сейчас нельзя решить экономические про-
блемы, не изменяя политического курса. Мы 
сейчас в конфликте со всем миром, только с 
Россией по-прежнему дружны, и то многое 
под вопросом. Такие крупные ссоры никогда 
ни к чему хорошему не приводили.

– Россия недавно дала нам кредит…
– Ну а куда она денется? А то перейдем в 

НАТО, и НАТО будет под Смоленском.

– Сегодня, кстати, некоторые всерьез 
опасаются: лишь бы не война.

– Ну какая война? Разве у нас с кем-
то есть территориальные конфликты? Нет 
таких проблем, которые могли бы послу-
жить поводом для конфликтов.

Ну вот зачем, скажите, нужен был этот 
самолет? Ну летел бы и летел себе! А что 
сейчас с «Белавиа» будет? Кому это выгодно?

Политик должен знать: какой бы он 
хороший ни был, его всё равно будут кри-
тиковать. И к этому нужно быть готовым и 
воспринимать это нормально.

– Есть ли сегодня предпосылки для 
массовых протестов?

– Нужно до отчаяния довести людей, 
чтобы они пошли на улицу. Если рабочие 
две недели аванс или зарплату не получают 
– уже катастрофа. Поэтому будут что-то 
платить для поддержки штанов.

– По вашим прогнозам, чем всё закон-
чится? К чему готовиться?

– Все перемены обычно случаются 
настолько внезапно, что никто предсказать 
не может, как всё повернется. В любое вре-
мя могут быть изменения – прежде всего 
политические.

– Политзаключенных нужно сегодня 
выпускать?

– Ну а что толку их держать? Всё рав-
но этих людей не перевоспитаешь, да и 
они не враги Беларуси. Только тратят госу-
дарственные деньги на их содержание… 
Но чиновники боятся, что, если выпустят 
Павла Северинца или Николая Статкевича, 
они могут поднять людей на протесты. 
Поэтому их и держат. Впрочем, чем скорее 
пройдут новые президентские выборы, тем 
скорее всё успокоится.

Заметьте, доходит до абсурда с этими 
бело-красно-белыми цветами, зонтика-
ми, носками. Маразм какой-то! Ну ходят 
люди в этих цветах одежды и пусть ходят, 
зачем на них кидаться? Ну да, была когда-
то такая символика, что в этом такого? Я 
когда-то, кстати, говорил Лукашенко: не 
надо менять символику, это денег стоит, – 
но он не послушал. А сейчас уже говорят, 
что это фашистская символика. Ну абсурд!

– В общем, всё не очень оптимистично…
– У меня картошка растет на участке и 

капуста, вот и весь оптимизм. Проживем!
– Вас некоторые упрекают: мол, такая ситу-

ация критическая в стране, а Чигирь молчит…
– Я на эти упреки отвечаю так: а где вы 

все были, когда я пытался что-то изменить? 
Ну и потом, давайте будем справедливы: 
всему свое время – я уже и сильно бегать 
не могу (смеется).

Какие-то всё дележки, раздраи – не хочу 
в этом участвовать! Один бывший политик 
пытался на меня наехать, я хотел ему сказать: 
а как ты гнал студентов на досрочное голо-
сование, когда я шел на досрочные выборы?

Есть люди, которые видят себя только 
в главной роли. А черновой работой не все 
хотят заниматься. Хотя места и сфер дея-
тельности на всех хватит при нормальных 
условиях – кто-то в бизнес пойдет, кто-то 
министром или губернатором будет. Но все 
ж на президентское кресло сразу метят!

– Мне кажется, некоторые политики 
каждую избирательную кампанию насту-
пают на одни и те же грабли. А толкового 
разбора полетов и стратегических оши-
бок потом никто не делает.

– Да, ходим по одним и тем же граблям…
Марина КОКТЫШ.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Михаил ЧИГИРЬ:
«Сейчас нельзя решить 

экономические проблемы,  
 не изменяя политического курса…»
«Народная Воля» поинтересовалась, как оценивает нынешнюю экономическую ситуацию бывший 

премьер-министр, который в знак несогласия с политикой Лукашенко оставил пост.

«Выборы президента Беларуси, прошедшие в августе 2020 
года, были несвободными, несправедливыми и противоза-
конными. То, что Сенат пригласил в Чехию в качестве своего 
главного гостя Светлану Тихановскую, воспринимаю как 
то, что чешский Сенат и лично я считаем ее президентом 
Беларуси», – приводит слова политика российское агентство 
ТАСС.

Сообщается также, что на встрече с чешскими сенатора-
ми Тихановская обсуждала возможность помощи белорус-
ской оппозиции с чешской стороны.

Гэта мінімум з пачатку года! Днём раней 
было 973 выпадкі.

З пачатку пандэміі зарэгістраваны 400.422 
чалавекі са станоўчым тэстам на кавід. 
Выздаравелі 392.744 пацыенты.

За ўвесь час памерлі 2919 чалавек.
Міністэрства аховы здароўя дадае, што 

першую дозу вакцыны атрымалі 619 тысяч 
чалавек, з іх 329,3 тысячы прайшлі поўны 
курс вакцынацыі.

Міжнародныя рэзервовыя актывы Беларусі 
на 1 чэрвеня 2021 года, паводле папярэдніх 
дадзеных, склалі 7 мільярдаў 763,1 мільёна 
долараў у эквіваленце, паведамілі БЕЛТА ва 
ўпраўленні інфармацыі і грамадскіх сувязяў 
Нацыянальнага банка.

За май 2021 года золатавалютныя рэзер-
вы павялічыліся на 485,2 мільёна долараў (на 
6,7 працэнта) пасля росту ў красавіку на 337,9 
мільёна (на 4,9 працэнта).

«Рост узроўню золатавалютных рэзерваў 
у маі ў асноўным абумоўлены купляй 
Нацыянальным банкам замежнай валюты 

на таргах ААТ «Беларуская валютна-фонда-
вая біржа», павелічэннем кошту манетарна-
га золата, а таксама паступленнем замеж-
най валюты ў бюджэт», – растлумачылі ў 
Нацбанку.

У маі 2021 года ўрадам выканана знешніх і 
ўнутраных абавязацельстваў у замежнай валю-
це на суму каля 132 мільёнаў долараў.

Згодна з асноўнымі напрамкамі грашо-
ва-крэдытнай палітыкі на 2021 год, абъём 
міжнародных рэзервовых актываў на 1 студ-
зеня 2022 года павінен скласці не менш за 6 
мільярдаў долараў.

АКЦЫЯ

Вызваліць палітвязняў, адкрыць наземныя межы  
і правесці новыя прэзідэнцкія выбары!

У мінулыя выхадныя беларусы Літвы разбілі 
намётавы гарадок на літоўска-беларускай 

мяжы (ля памежнага пункта «Мядзінінкай»). 
Пікетоўцы заклікаюць Еўрасаюз паскорыць 
прыняцце санкцый супраць лукашэнкаўскага 
рэжыму. Патрабаванні да беларускіх улад – 
вызваліць палітвязняў, адкрыць наземныя 
межы і правесці новыя прэзідэнцкія выбары.

Калі голас пікетоўцаў не будзе пачуты, 
яны пагражаюць праз 4 дні заблакіраваць рух 
грузавікоў.

Пазней яшчэ адзін такі пікет пачаўся на 
польска-беларускай мяжы ў Баброўніках. На 
яго прыехаў і Павел Латушка.

Віктар ШПАК.
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НУ І НУ!ЧУЛІ?

Блогер Лапшын адмовіўся паціснуць руку 
беларускаму паслу Аляксандру Канюку

За тры дні гамяльчанін 
«зарабіў» амаль  
2 мільёны, але 

дабрабыту не займеў
У студзені гэтага года 49-гадовы гамяльчанін Яўген К. на анлайн-

пляцоўцы гандлю валютамі «Банка Дабрабыт» запрыкмеціў незвычай-
ную інфармацыю: за адзін расійскі рубель прапаноўвалі 3,43 беларускага. 
Памыліліся ў банку, выстаўляючы курс, – насамрэч столькі каштавалі 100 
расійскіх рублёў.

Сцяміўшы, што на тэхнічнай памылцы можна няблага «зарабіць», Яўген 
на пачатку памяняў невялікую суму. Банкаўская прапанова працавала! За 
расійскі рубель давалі амаль тры з паловай беларускіх. Паваротлівы муж-
чына паспяшаўся ў абменнік, дзе ўсе свае ашчадкі ў доларах памяняў на 
расійскія рублі і перавёў іх на картку, а потым анлайн прадаў за беларускія 
рублі. І пайшло-паехала. Беларускія рублі Яўген канвертаваў у долары, 
долары – у расійскія, а потым – зноў у беларускія. За тры дні гамяльчанін 
правёў 28 такіх «шматхадовачак» і нагрэў банк на 1,7 мільёна рублёў.

Урэшце страту грошай і памылку ў банку выявілі. Звярнуліся ў міліцыю. 
Дзеянні Яўгена К. былі кваліфікаваны як крадзеж у асабліва буйным паме-
ры (ч.4 арт.205 Крымінальнага кодэкса), паколькі тэхнічная памылка банка 
падчас валютна-абменных ды іншых аперацый з грашыма не з’яўляецца 
падставай для вызвалення ад адказнасці.

Крымінальную справу супраць Яўгена К. нядаўна разгледзеў суд 
Савецкага раёна Гомеля. Абвінавачаны віну сваю адмаўляў. Казаў, што 
вярнуў грошы банку і нават збіраўся заключыць з ім міравое пагадненне, 
але не паспеў, бо быў затрыманы міліцыяй. У сваю чаргу прадстаўнікі банка 
на пасяджэнні суда сцвярджалі, што Яўген вярнуў толькі частку грошай, а 
потым стаў казаць, што яго аперацыі былі законнымі.

Суд пакараў гамяльчаніна чатырма з паловай гадамі зняволення ў 
калоніі ўзмоцненага рэжыму з выплатай штрафу ў памеры 2900 рублёў. Але 
вынесены прысуд можа быць яшчэ абскарджаны.

Анатоль ЛІПСКІ.

Кіеўскі ўніверсітэт 
пазбавіў 

Лукашэнку звання 
ганаровага 

доктара
Навуковая рада Кіеўскага нацыянальнага ўніверсітэта 

імя Тараса Шаўчэнкі пазбавіла Аляксандра Лукашэнку 
звання ганаровага доктара. Рашэнне ініцыяваў новы рэк-
тар Уладзімір Бугроў.

Пазбаўленнне ганаровага звання Кіеўскага нацыяналь-
нага ўніверсітэта адбылося ўпершыню ў ягонай гісторыі. 
Перад ухваленнем рашэння аб пазбаўленні Лукашэнкі 
звання сябры Навуковай рады ўхвалілі дакумент аб пра-
цэдуры пазбаўлення ганаровага звання.

У маі пасля інцыдэнту з прымусовай пасадкай сама-
лёта Ryanair і затрыманнем Рамана Пратасевіча рэктар 
Кіеўскага ўніверсітэта заклікаў чальцоў Навуковай рады 
тэрмінова пазбавіць Аляксандра Лукашэнку звання гана-
ровага доктара.

Летась, пасля жорсткіх разгонаў акцый пратэ-
сту супраць вынікаў прэзідэнцкіх выбараў у Беларусі з 
аналагічнай ініцыятывай выступілі выпускнікі Кіеўскага 
ўніверсітэта. Але тады навучальную ўстанову ачольваў 
акадэмік Леанід Губерскі, які ўручаў Лукашэнку дыплом, 
мантыю і ганаровы знак. Гэта адбылося 5 лістапада 2009 
года падчас візіту Лукашэнкі ў Кіеў.

Сёлета ў Кіеўскім універсітэце адбыліся выбары рэк-
тара, у якіх Леанід Губерскі не ўдзельнічаў, а пераможцам 
стаў Уладзімір Бугроў.

На сённяшні дзень званне ганаровага доктара Кіеўскага 
нацыянальнага ўніверсітэта імя Тараса Шаўчэнкі маюць 
99 асоб, у тым ліку колішнія кіраўнікі Казахстана, Грузіі, 
Таджыкістана, Азербайджана, Узбекістана і шэрагу 
еўрапейскіх краін.

Алена ЛІТВІнАВА,
карэспандэнт Радыё Свабода ў Кіеве.

Можаце з імі сустрэцца…
Кіраўнікі рэспубліканскіх органаў дзяржаўнага кіравання і іншых 

дзяржаўных арганізацый, падпарадкаваных ураду, правядуць у 
чэрвені асабістыя прыёмы грамадзян у рэгіёнах краіны, паведамілі 
БЕЛТА ў прэс-службе ўрада.

Сяргей Налівайка, міністр па падатках і зборах, сустрэнецца з 
грамадзянамі 10 чэрвеня ў Слуцкім райвыканкаме.

Сяргей Кавальчук, міністр спорту і турызму, – 16 чэрвеня ў 
Лунінецкім райвыканкаме.

Канстанцін Шульган, міністр сувязі і інфарматызацыі, – 17 чэр-
веня ў Наваполацкім гарвыканкаме.

Уладзімір Макей, міністр замежных спраў, правядзе 18 чэрвеня 
прыём грамадзян  у Смалявіцкім райвыканкаме.

Алег Сліжэўскі, міністр юстыцыі, у гэты ж дзень будзе прымаць 
наведвальнікаў у Калінкавіцкім райвыканкаме.

Анатоль Лапо, старшыня Дзяржаўнага пагранічнага камітэта, 
правядзе прыём у Пружанскім райвыканкаме.

Уладзімір Калтовіч, міністр антыманапольнага рэгулявання і гандлю, 
25 чэрвеня сустрэнецца з грамадзянамі ў Ляхавіцкім райвыканкаме.

На выхад!
Учора галоўны трэнер зборнай Беларусі па хакеі  

Міхаіл Захараў адпраўлены ў адстаўку.

Что нужно, чтобы превратить Беларусь в рыбацкий рай
Республиканское государственно-общественное объединение «Белорусское общество охотников и рыболовов» (БООР) весной 2021 года запустило в водоемы страны 300 тысяч особей ценных видов рыб. Почему это 

число могло быть намного больше и как защищают и развивают белорусские водные угодья, специалисты рассказали в ходе пресс-конференции в мультимедийном пресс-центре «Sputnik Беларусь».

Дмитрий Мазепин, владелец «Уралхима», отрицает 
причастность к финансированию канала Путило и Протасевича

Аляксандр Канюк (злева) і Аляксандр Лапшын 
(у чорнай футболцы ў цэнтры) на выставе  

ў Ерэване. Фота з сацсетак.

Вядомы блогер Аляксандр 
Лапшын, якога Мінск у 2017 годзе 
выдаў Азербайджану, не стаў 
размаўляць з беларускім паслом у 
Арменіі Аляксандрам Канюком, 

нават адмовіўся паціснуць яму 
руку. Яны абодва апынуліся на 
адной сцэне падчас турыстычнай 
выставы ў Ерэване.

Аляксандр Лапшын прызнаўся 

журналістам, што выдатна памя-
тае пра ролю Канюка ў гісторыі 
з яго выдачай Баку. У тыя гады 
Канюк узначальваў Генеральную 
пракуратуру і быў адным з тых, 

хто падпісваў дакументы на 
экстрадыцыю. Азербайджан 
патрабаваў яго выдачы за навед-
ванне Нагорнага Карабаха без 
дазволу азербайджанскіх улад. 
Супраць экстрадыцыі блогера 
выступалі ўлады Расіі, Ізраіля 
і Арменіі. Але Мінск выдаў 
яго Баку. Там яго асудзілі на 3 
гады пазбаўлення волі, аднак 
праз пару месяцаў памілавалі 
і экстрадзіравалі ў Ізраіль (у 
Лапшына ёсць ізраільскі паш-
парт).

Блогер ахарактарызаваў 
Канюка як чалавека, «які не мае 
ні свайго меркавання, ні сваёй 
пазіцыі. Гэта слугі Лукашэнкі, 
якіх кідаюць з адной пасады на 
іншую».

Лапшын мяркуе, што Канюк 
нясе адказнасць за «пасадкі ў тур-
мы тысяч беларусаў» і ён «павінен 
быць выгнаны з Арменіі».

Аляксандр Канюк пакінуў 
пасаду генеральнага пракурора 
Беларусі ў верасні 2020 года.

(Паводле «Радыё Свабода».)

ПРЕСС-КОНФЕРЕНЦИЯ

О браконьерстве
Беларусь находится в водоразде-

ле двух морей. 57% территории относит-
ся к бассейну Черного моря – реки Днепр, 
Припять, Березина, Сож, 43% – к бассейну 
Балтийского моря: в него свои воды несут 
Неман, Западная Двина, Западный Буг, 
Ловать. Эти реки протекают по территории 
России, Прибалтики, Украины. По словам 
спикеров, для рыб не существует границ, 
поэтому, если в период нерестовой мигра-
ции в какой-либо стране осуществляется 
незаконный промысел, это подрывает попу-
ляцию во всем водоеме.

Наиболее тесно Государственная инспек-
ция охраны животного и растительного 
мира при Президенте Республики Беларусь 
взаимодействует с Федеральным агентством 
по рыболовству Российской Федерации. 

Совместные рейды осуществляются на 
трансграничных водоемах и прилегающих к 
ним территориях.

«Проводятся согласованные меропри-
ятия, когда в одно время инспекторы на 
одном водном объекте с двух сторон отра-
батывают водоем на предмет выявления 
нарушений», – рассказала начальник отде-
ла контроля за охраной и использованием 
объектов животного и растительного мира 
Государственной инспекции охраны живот-
ного и растительного мира при Президенте 
Республики Беларусь Татьяна Титова.

На территорию сопредельного государства 
рыболовов, очевидно, ведет поговорка «На 
другом берегу рыбы всегда больше». Многие 
в период запрета массово используют сети и 
другие запрещенные орудия ловли.

«Например, россиян задержано на тер-
ритории Республики Беларусь где-то 15–17. 

Несколько меньше задерживается граждан 
Республики Беларусь на территории России. 
Это не только административные прото-
колы, есть факты уголовных наказаний», – 
рассказала Титова.

Вместе с тем, как отметила представитель 
Госинспекции охраны животного и расти-
тельного мира, количество браконьеров сни-
жается. В первую очередь это связано с мас-
штабной профилактической работой среди 
рыболовов в приграничной полосе Беларуси 
и России. За пять месяцев 2021 года в рам-
ках акции «Сдай сети» около 450 белорусов 
добровольно сдали 1700 сетей общей протя-
женностью 65 километров.

Еще одно место, которое постоянно нахо-
дится под контролем инспекции, – это водо-
емы, находящиеся в зоне отчуждения на 
территории, пострадавшей от катастрофы 
на ЧАЭС.

«Рейдовые мероприятия проходят там 
на постоянной основе, а не только в период 
нереста. Не скажу, что очень часто, но фак-
ты нарушения выявляются. Если на таких 
территориях выявляются факты нару-
шения, то, помимо штрафа, нарушитель 
оплачивает нанесенный вред. Вред на данной 
территории оплачивается в тройном раз-
мере», – сказала Титова.

О зарыблении
Спикер пояснила, что инспекторы двух 

государств не только сохраняют, но и пре-
умножают рыбные запасы. В 2016 году на 
Днепре произошла массовая гибель рыбы.

«Мы совместными усилиями начали 
зарыблять этот водный объект. Много 
выпускается усача и стерляди, щуки», – 
рассказала Титова.

Еще более масштабно эта работа ведется 
на территории Беларуси. Зарыбление БООР 
проводит с 2014 года за счет отчисления 
взносов рыболовов-любителей. За 6 лет 
проведено зарыбление 92 водоемов по всей 
стране. Основные вселяемые виды рыб – 
щука, сом, линь, карась, карп, амур.

«Весной 2021 года в четырех областях 
мы зарыбили восемь водоемов, общее коли-
чество вселенной рыбы составило око-
ло 300 тысяч экземпляров», – рассказал 
заместитель начальника управления охоты, 
рыболовства и туризма БООР Владимир 
Козловский.

Спикер отметил, что объемы могли быть 
гораздо больше. В БООР насчитывается 35 
тысяч рыболовов-любителей. При этом при-
нято считать, что количество рыболовов 
составляет 10% от числа взрослого населе-
ния страны.

ВЕРДЫКТ ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

                        РАКІРОЎКА ДА ЎВАГІ!

Напомним: ранее в интер-
вью Романа Протасевича про-
звучало предположение, что 
телеграм-канал, который 
они вели с Путило, получал 
пожертвования от российско-
го бизнесмена. Упоминалось, 
что он является конкурентом 
Михаила Гуцериева, но имя 
названо не было. Вчера ген-
директор и основной владе-
лец «Уралхима» Дмитрий 
Мазепин опроверг свою при-
частность к финансированию 
такой деятельности. Об этом 
сообщило «РИА Новости». 

Через некоторое время на его 
заявление отреагировали в 
Кремле. 

Вот что сказал сам Мазепин.
– То, что касается главного 

вопроса, – финансирования. Не 
было сказано имен и фамилий, 
но были сказаны определен-
ные факты. Это компания, в 
названии которой есть «Урал» 
и которая является конкурен-
том Гуцериева, и про встречи в 
Польше. Я имею непосредствен-
ное отношение к компаниям 
«Уралкалий» и «Уралхим», но ни 
я, ни мои компании никогда не 

финансировали вышеуказанные 
телеграм-каналы. Насколько я 
знаю, Михаил Гуцериев зани-
мается многими проектами, 
включая нефтяной бизнес и 
творчество. Я не имею ни к 
первому, ни ко второму отно-
шения, и мы здесь не являемся 
конкурентами.

Что касается встреч в 
Польше, во время ковида очень 
сложно приехать куда-то и не 
быть замеченным, особенно 
когда нужны специальные раз-
решения. Я никогда в жизни не 
был в Польше. Мне неприятно 

говорить про финансирование 
телеграм-каналов не потому, 
что нет фактов, а потому, 
что это противоречит моим 
взглядам, – рассказал олигарх 
на канале «Россия 24».

Кроме того, на эту историю 
отреагировал и официаль-
ный Кремль. Пресс-секретарь 
Дмитрий Песков на слова 
Мазепина заявил следующее:

– Мазепина же никто 
не обвинял ни в чем. 
Собственно, фамилия Мазепин 
Протасевичем не произно-
силась. Наверное, он как-то 

должен разъяснить, или бело-
русская сторона должна разъ-
яснить, о ком идет речь, вряд 
ли здесь можно в кошки-мышки 
играть. Вот действительно, 
связанный с Уралом бизнесмен 
Мазепин заявил, что никакого 
отношения к этому не имеет 
и иметь не может. Наверное, 
о ком-то другом говорил 
Протасевич, но мы не знаем, 
о ком, а он сам не уточнил. И 
белорусская сторона не уточ-
нила, – сказал Песков журна-
листам.

Татьяна ОШуРКЕВич.

Як раней паведамлялася, высту-
пленне нацыянальнай каманды пад 
кіраўніцтвам М.Захарава на апошнім 
чэмпіянаце свету было правальным: 
беларусы атрымалі адну перамогу ў сямі 
матчах і занялі апошняе месца ў сваёй 
групе і перадапошняе сярод усіх каманд. 
Прапіску ў эліце зборная Беларусі заха-
вала толькі дзякуючы таму, што праз 
пандэмію не праводзіліся чэмпіянаты 
свету ў ніжэйшых дывізіёнах.

Міхаіл Захараў, які ў апошнія дні 
атрымаў шмат крытыкі ў свой адрас, падаў 
прашэнне аб адстаўцы, і яна была прынята.

Нагадаем, што для Захарава гэта было 
трэцяе прышэсце на пасаду галоўнага трэ-
нера нацыянальнай зборнай і, магчыма, 
апошняе.

Новым галоўным трэнерам прызнача-
ны настаўнік мінскага «Дынама» Крэйг 
Вудкрафт, які і будзе рыхтаваць каманду 
да алімпійскай кваліфікацыі.

З 26 па 29 жніўня беларусам трэба 
будзе пазмагацца за адзіную пуцёўку на 
Алімпіяду з камандамі Славакіі, Аўстрыі і 
Польшчы.

Алесь СВЯТЛАнІч.
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– Леонид Георгиевич, как у вас дела? 
Чем вы сейчас занимаетесь?

– Дела нормально. Занимаюсь бизнесом 
и некоторыми культурологическими про-
ектами.

– Лет пять назад, когда мы с вами 
беседовали, вы говорили, что в сфере 
ваших интересов – космические про-
граммы, спутники, биржи…

– Уже сменил направление – космиче-
ские проекты Марс накрыл медным тазом! 
(Смеется.) Сейчас в сфере моих интересов 
– недвижимость, международная торговля 
и прочее.

– Как реагируете на то, что сейчас про-
исходит в стране? Вы вообще сегодня на 
чьей стороне?

– На чьей стороне? Ну ясное дело – с 
народом!

– Хороший ответ от человека, кото-
рый нарисовал от руки эскиз официаль-
ных флага и герба.

– Под этими символами Беларусь еще 
не один год будет жить! Бело-красно-белый 
флаг – исторический символ, но он никогда 
не приносил удачи, и так сложилось, что все, 
кто брал его руки, всегда терпели пораже-
ние. Может, в девяностых годах только были 
всплески какие-то – позьняковские ребята 
продержались несколько лет, это фактически 
их символ, но в целом он не несет удачи. 
Хотя чисто эстетически – да, приятен глазу, 
красивый, там и библейское есть начало, но 
как символ государственный – увы…

– Сегодня все живут в состоянии 
непроходящего напряжения... По вашим 
прогнозам, чем всё закончится?

– Наверное, так, как раньше, уже не 
будет. Это был уникальный период – 25 
лет, когда Беларусь действительно сформи-
ровалось как государство (не до конца, но 
всё же). И такое вряд ли повторится.

Когда-то многие инвестировали в паро-
возы, но при этом уже были дизели. Так и 
сейчас – нужно вкладываться в будущее, 
в то, что дает перспективу. А старое – 
оно уже отживает, уходит. Может, еще и 
не замечает, что конец близок, что время 
закончилось, думает, что еще живо и здо-
рово…

Белорусское общество – не то чтобы 
зрелое, но вдумчивое. Думаю, и власть, и 
оппозиция, и народ в конце концов най-
дут общий язык. Всё будет хорошо! Но 
такого достатка, как раньше, пока не будет. 
Об этом на какое-то время можно забыть. 
Хотя стремиться нужно!

– Хотите сказать, что нас ждут не 
очень простые времена?

– Да. В мире всё тоже непросто с эко-
номикой, общий тренд идет к понижению. 
А сейчас закрыты границы, санкции – ну 
какое может быть развитие?

– Что скажете по поводу анонсирован-
ных изменений Конституции?

– Я Конституцию не менял бы. 
Конституция – это фактор стабильности. 
Если ты, условно говоря, каждые три года 
будешь ее менять – толку от этого не будет. 
Любую систему – экономическую, соци-
альную, политическую – можно разрушить 
либо одним мощным ударом, либо серией 
частых маленьких повторяющихся оши-
бок. Математически это было даже дока-
зано. Система стабильна тогда, когда есть 
твердые традиции – как в той же Англии. В 
этом большой смысл! И Конституция – это 
как традиция.

На мой взгляд, сейчас у нас совершенно 
нормальный Основной закон, позволяю-
щий разрешить любой политический кри-
зис, и нынешний в том числе.

– А как быть с ограничением прези-
дентских сроков?

– Это, пожалуй, единственный момент, 
который можно поменять.

Мне кажется, в этот сложный период в 
обществе может быть какое-то конститу-
ционное соглашение – естественно, в рам-
ках действующей Конституции.

Реформирование Конституции – не 
самый главный момент, более важен этап-
ный процесс создания гражданского обще-
ства. Лет 12 должна идти конституцион-
ная реформа в наших условиях, чтобы 
три-четыре созыва парламента сменились, 
чтобы сформировались политические пар-
тии. Партии, кстати, может сформировать 
только власть – запустить этот процесс. 
Сначала будут говорить, что они такие-

сякие, провластные, но жизнь всё расста-
вит по своим местам. В Верховный Совет 
12-го созыва пришли 97 процентов ком-
мунистов, а через год и партии не стало! 
Поэтому не нужно бояться, должен идти 
процесс партийного строительства, судеб-
но-правовой реформы – все в рамках кон-
ституционной реформы.

– Всебелорусскому народному собра-
нию предлагается придать конституци-
онный статус…

– Мне кажется, это притянутое за уши 
предложение.

У нас сейчас кризис власти. И когда 
такое происходит, как правило, всегда 
собирают какое-то вече. Могла и оппози-
ция что-то подобное провести – просто у 
них, видимо, опыта не было, как это делать.

А то, что власть провела Всебелорусское 
собрание, – в той ситуации это было просто 
необходимо. Парламент ведь язык куда-то 
засунул и молчал, Лукашенко видел, что от 
него все в стороночку отбежали – и «Белая 
Русь» в том числе. Поэтому он сделал так, 
как жизнь подсказала. Я не вижу большой 
целесообразности в этом собрании, чтобы 
придавать ему конституционный статус. 
Но на какое-то время оно действительно 
выручило.

– Президентские выборы, с вашей точ-
ки зрения, нужно проводить досрочно?

– Лукашенко сам сказал, что пересидел, 
пора уходить. Сказал – делай. Только нуж-
ны честные выборы.

– Вы уверены, что это возмож-
но? Избирательный кодекс не меняли, 
Центризбирком по-прежнему возглавля-
ет Лидия Ермошина…

– Думаю, когда дело подойдет к этому эта-
пу, и Центризбирком будет другой. Но про-
водить выборы нужно только по-честному! 
Необходимо, чтобы и партии были в избира-
тельных комиссиях представлены. Хотя пар-
тии у нас и не сильно актуальны в обществе, 
но тем не менее. Нужно, чтобы независимые 
наблюдатели были, и международные тоже. 
И всё успокоится.

Но Центризбирком нужно полностью 
заменить. Последние выборы, которые 
Ермошина проводила, были провальные.

– Если не секрет, за кого вы голосова-
ли на минувших президентских выборах?

– За Тихановскую. Она много говорила 
о том, что нам нужны честные выборы. 
Больше никто из кандидатов на этой идее 
акцент не делал, а эти три девчонки все 
время говорили о том, что выборы должны 
быть честными.

– На протестные акции ходили?
– Нет. Но я живу в центре, у меня хоро-

ший социальный слух, я прекрасно понял, 
что происходит. Хотя и не верил, что что-
то глобально поменяется.

– Почему?
– Это была революция не политиче-

ская, а, скорее, моральная. В тот острый 
период не было грамотного лидера. Люди 
требовали честных и моральных выборов, 
а лидера такого не было. Пытались кого-
то назначить, но не вышло. Поэтому и не 
получилось. Но вызреет ситуация, появит-
ся лидер. Может, и власть поможет кому-то 
дозреть…

– Думаете, будет озвучено имя пре-
емника?

– Обычно такое правление, как мы сей-
час имеем, переходит в другую фазу через 
коллективное управление. Думаю, так и 

будет. Был же принят недавно декрет о 
том, что власть в случае чего перейдет к 
Совбезу… Хотя, конечно, сценарии могут 
быть разными.

– Леонид Георгиевич, вы всё же выхо-
дец из тех, скажем так, высоких слоев 
атмосферы. Не пытались дать совет тем, 
кто сегодня у власти, – так сказать, по 
старой дружбе?

– У меня была такая мысль, я даже кое-
какие движения делал в этом направлении, 
но там своя точка зрения. Может, у них 
всё же больше информации. А может, и 
заблуждений. Поэтому и не стал лезть.

У меня нет страха, что Беларусь разва-
лится, все люди уедут. Ничего подобного – 
здесь и через тысячи лет люди будут жить! 
А этот сложный период нужно просто обу-
строить, чтобы жизнь была нормальной и 
комфортной. Сейчас нужны другие под-
ходы в госуправлении, совсем по-другому 
нужно работать чиновникам. Смотрите, 
как «Телеграм» всё закрутил! Нужно пони-
мать, что паровозы и даже дизели остались 
в прошлом. Просто бить по хвостам – это 
не выход, Нужно быть на шаг впереди вре-
мени…

Марина КОКТЫШ.

«Бусы амаль год стаялі  
на прыколе»

Гродзенская фірма-аўтаперавозчык ААТ «Кортакс» 
на рынку ўжо 13 гадоў. Гэта шматпрофільная струк-
тура, якая прапануе цэлы шэраг паслуг. У штаце 45 
работнікаў, аўтамабільны парк – каля 20 бусаў.

Намесніца дырэктара Святлана Каранеўская 
пералічвае сферу дзейнасці фірмы да пандэміі: вазілі 
ўдзельнікаў розных канферэнцый, сімпозіумаў па 
Беларусі і за мяжу, абслугоўвалі арганізаваныя экскурсіі 
і асобных турыстаў у выхадныя дні, дастаўлялі людзей 
у аэрапорт, забяспечвалі папулярныя ў народзе шоп-
туры ў Беласток… Цяпер засталіся толькі гарадскія 
маршруткі. На гэтым, уздыхае мая суразмоўніца, фірма 
і трымаецца. Праўда, колькасць пасажыраў на гарадскім 
транспарце адчувальна скарацілася.

– У нас кошт праезду ў маршрутцы – 1,20 рубля, а ў 
таксі тры-чатыры чалавекі, каб даехаць дадому з пра-
цы, скідваюцца і плацяць 4 рублі, – падлічвае спадарыня 
Каранеўская. – І многія падчас пандэміі выбіраюць таксі, 
паколькі гэта больш бяспечна.

Святлана дастае з паліцы папку з надпісам «Дзеці». 
Кажа, што гэта папка штогод пухла ад дамоў, асабліва 
падчас канікул. 

– А цяпер ніхто не звяртаецца да нас. Апошняя дамо-
ва са школай была заключана 20 сакавіка 2020 года...

Цяпер бусы ААТ «Кортакс» адпраўляюцца ў рэйсы па 

Беларусі толькі са спартыўнымі клубамі «Гараднічанка» 
і «Кронан».

– Нашы бусы, якія выкарыстоўваліся для заказ-
ных паездак, амаль год стаялі на прыколе і нікуды не 
выязджалі, – гаворыць спадарыня Каранеўская. – І што 
будзе далей – не вядома.

Адчувальна знізіліся заробкі вадзіцеляў, а таму пача-
лася цякучка кадраў. Маладыя людзі, якія наймаюцца 
на працу, імкнуцца трохі набрацца вопыту, а потым 
з’язджаюць працаваць у замежныя фірмы.

– У нас цяпер на маршрутцы людзі зарабляюць 600–
700 рублёў, а ў замежных фірмах на «цірах» – да 1500–
2000 еўра, – канстатуе намесніца дырэктара. – Знайсці 
прафесійнага кіроўцу робіцца праблемай.

Таму ў фірме застаюцца працаваць людзі больш ста-
лага ўзросту, якім ужо позна ехаць у пошуках працы за 
мяжу.

– Мы наогул цяпер вымушаны браць вадзіцеляў па 
сумяшчальніцтве. Нехта працуе на «хуткай дапамозе», у 
тралейбусным упраўленні ці яшчэ недзе. Падладжваюцца 
пад свой і наш графік і ездзяць.

Адчувальна б’е па бюджэце фірмы і кошт паліва. Кожнае 
падаражанне бензіну на 1 капейку павялічвае расходы ў 
месяц на 200 рублёў. А  гэта палова аплаты арэнды офіса, 
якая расце разам з курсам еўра. А яшчэ трэба заплаціць 
за тэхагляд і дазвол на дарожны рух на кожную машыну, 
за абслугоўванне касавых апаратаў, апарата СКНО, якія 
ўстанавілі ў мэтах падатковага кантролю.

Самае прыкрае ў гэтай сітуацыі, лічыць мая 
суразмоўніца, што ніякай перспектывы не прагля-
даецца.

Спадзяванняў не засталося
Гродзенская прыватная фірма «Zet» – адна са ста-

рэйшых у рэгіёне. Лічыцца шматпрофільнай, паспяхова 
займалася ў тым ліку пасажырскімі перавозкамі і мела 
сваё турагенцтва. Дырэктар Сяргей Якшэвіч распавя-
дае, што праблемы пачаліся з сакавіка мінулага года, 
калі да нас дакацілася пандэмія.

З нядаўняга часу засталіся толькі тры рэйсы бусаў 
з Гродна ў Беласток. Колькасць пасажыраў – мізэрная. 
Калі да пандэміі загрузка транспарту была амаль сто-
працэнтная, то цяпер у салоне адзін, два, тры чалавекі. 
Даходаў ад гэтых перавозак ледзь хапае на паліва і 
самыя неабходныя расходы. Каб трымацца на плыву, 
давялося ўзняць кошт білета з 15 да 40 рублёў.

Што датычыцца турыстычных паслуг, то гэты від 
бізнесу пацярпеў найбольш. Толькі апошнімі тыднямі ў 
офіс пачалі прыходзіць нешматлікія кліенты і цікавіцца 
тым, што прапануе фірма. Сітуацыя ўскладнілася яшчэ і 
спыненнем палётаў беларускіх самалётаў.

Адна з самых складаных праблем у дадзенай сітуацыі 
– як утрымаць супрацоўнікаў. Сяргей Ігнатавіч кажа, 
што ў турагенцтве людзі знаходзяцца на рабочых месцах 
толькі па некалькі гадзін: няма чым займацца.

– Калі летась мы яшчэ мелі нейкую надзею, што 

нешта зменіцца, то сёлета ніякіх спадзяванняў не 
засталося, – сумна заўважае мой суразмоўца. І працяг-
вае: – І ў сферы транспарту, і ў сферы турызму цяпер 
толькі адна мэта – выжыць.

«Некалі я быў сур’ёзным перавозчыкам...» 
У яшчэ больш складанай сітуацыі аказаліся 

індывідуальныя прадпрымальнікі, якія займаюцца 
пасажырскімі перавозкамі. Асабліва тыя, у каго адна ці 
дзве машыны. 

Андрэй Вітуль распавёў, што да пандэміі ў яго было 
некалькі сваіх бусаў і яшчэ ён браў заказы, наймаючы на 
іх выкананне бусы з іншых фірмаў.

– Некалі я сапраўды быў сур’ёзным перавозчыкам, пра-
ца кіпела, нармальны даход быў, – згадвае Андрэй. – А 
зараз у мяне толькі адзін бус, паколькі іншыя машыны 
ўтрымліваць няма за што. Ды і канкурэнцыя вялікая, а 
заказаў практычна няма.

А да ўсяго яшчэ дадалося і тое, што межы закрыты і 
няма ніякай яснасці, калі яны адкрыюцца. З надыходам 
лета не адчуваецца ніякіх зрухаў.

Індывідуальная прадпрымальніца Алена Шымановіч 
ужо цэлы год жыве на лецішчы, паколькі працы на 
пасажырскіх перавозках амаль не стала. У яе адзін бус, і 
той выконвае адзін-два заказы ў месяц.

– Добра, што яшчэ хоць на падаткі і розныя выпла-
ты ўдаецца зарабіць, – падкрэслівае жанчына.

Міхал КАРнЕВІч.

РЭГІЁН

Сяргей ЯКШЭВІЧ, аўтаперавозчык:

«У нас цяпер толькі адна мэта – выжыць...»
«Народная Воля» пацікавілася, як ідуць справы ў гродзенскіх аўтаперавозчыкаў.

Леонид СИНИЦЫН, экс-глава Администрации президента:

«Центризбирком нужно  
 полностью заменить…»

Когда-то Леонид Синицын формировал не только государственную вертикаль, но и во многом определял политику Александра Лукашенко.  
Именно он является автором эскиза нынешних официальных флага и герба Беларуси – Синицын рассказывал, что просто нарисовал их от руки.  

20 лет назад он пробовал баллотироваться в президенты, но не сложилось. Синицын на всё махнул рукой и ушел в бизнес.  
В последние годы об экс-главе Администрации президента Леониде Синицыне практически ничего не было слышно.

«Народная Воля» поинтересовалась его судьбой и нынешними политическими взглядами.

Из архива «Народной Воли»
Леонид Синицын, 63 года, родился в Полоцке. Закончил Новополоцкий политехни-

ческий институт. Работал в строительстве, занимал ряд руководящих постов.
В 1994 году был руководителем предвыборного штаба Александра Лукашенко, 

затем стал главой Администрации президента. Именно Синицын выстраивал ту 
государственную вертикаль, которая существует и сегодня. Через два года из-за несо-
гласия с политикой президента ушел в бизнес.

В политическом поле вновь появился в 2001 году, когда предпринял попытку соста-
вить альтернативу Лукашенко. Он не был зарегистрирован в качестве кандидата 
– собранных подписей оказалось недостаточно.

В течение шести лет после этого Синицын доказывал в Комитете по правам 
человека ООН, что в ходе кампании было нарушено его право избираться, а так-
же право на независимую и беспристрастную защиту. В итоге разбирательства 
Комитет принял решение в пользу Леонида Георгиевича и потребовал от официаль-
ного Минска исправить допущенные нарушения и компенсировать Синицыну мораль-
ный и материальный ущерб. Но это решение выполнено не было.

Сам Синицын в интервью утверждал, что его целью не было получение личной 
выгоды или отмена итогов выборов 2001 года. По его признанию, он хотел изменить 
отношение государства к плебисцитам и гражданам, которые в них участвуют.
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КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».

3
Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».

4
Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Хоць загінуў 
чалавек,  
ды працягваецца 
здзек
На месцы, куды людзі прыносілі 

кветкі ў памяць аб забітым 
Аляксандры Тарайкоўскім, улада 
паставіла смеццевы кантэйнер.

Падчас былых пратэстных хваль
Ад безразважнай кулі
Загінуў чалавек, на жаль, – 
Усе пра гэта чулі.
Не ўздзіў, што да апошніх дзён
Дарослыя і дзеткі
На месца, дзе загінуў ён,
Насілі-клалі кветкі.
Для ўлады кветкавы дэкор –
Нібы скула на твары;
Уладзе ганьба і дакор –
Букеты для ахвяры.
І людзям з кветкамі ніяк
Даць рады немагчыма,
Бо не запхнеш у аўтазак
Усіх, хто крочыць міма.
Каб людзі больш у месцы тым
Не пакідалі кветкі,
Чыноўнік з кумпалам пустым
Ці проста цынік рэдкі
Паставіць загадаў туды
Кантэйнер, што для смецця.
(Відаць, напружваў ён глузды
Уночы да дасвецця.)
А кветкі ўсё-ткі пакладзе
Народ – няма сумневу.
І толькі ў нашай грамадзе
Паболей стала гневу:
З жывых людзей чынілі здзек
Чыны такога кшталту,
Цяпер і мёртвы чалавек
Не змог пазбегнуць гвалту…
                      ***
Нядоўга жыць нам  

  «пад пятой»,
Мінецца ліхалецце.
Чаму? Ніхто ў кантэйнер той
Насіць не хоча смецце…

Патрэбна 
запісаць на лбе: 
не варта верыць 
варажбе
Да двух гадоў дамашняй «хіміі» 

асуджана 27-гадовая мінчанка, 
якая здымала псоту з грошай і 
залатога бранзалета, забраўшы 
іх у незнаёмай жанчыны.

Махляркі дураць нам галовы
Пры дапамозе варажбы.
Ім людзі ўсё аддаць гатовы,
Пазбегнуць жудасці абы
Ці каб не стала доля горшай,
Чым да апошняе пары.
Часцей з каштоўнасцяў і грошай
Здымаюць псоту махляры:
Каму ж, скажыце мне, ахвота,
Каб больш было ў яго турбот,
Каб перакінулася псота
З праклятых кольцаў ці банкнот?
Ён свой набытак «пракажоны»
З душою лёгкаю аддасць.
Ну, адным словам, забабоны
Тым, хто махлярыць,  

                          вельмі ў масць.
Вось так і гэтая дзяўчына
Злачынны спраўдзіла намер.
Да незнаёмкі нейкім чынам
Сумела ўцерціся ў давер.
Сказала ёй:
– Твае банкноты,
А да таго ж і бранзалет
Задужа шкодныя з-за псоты,
Іх пры сабе трымаць не след.
Хоць мне напотым будзе туга,
Хоць і самой не па нутру,
Ды вось табе мая паслуга:
Тваё багацце забяру.
І ёй няшчасная кабета
Усё, што мела, аддала.
Яшчэ й аддзячыла за гэта:
Усё ж пазбавіла ад зла.
Калі ж нахабную махлярку
Схапілі ўрэшце за руку
(Шкада, што не далі па карку),
Яна сказала следаку:
� Учынак мой амаль харошы,
Няма ніякае бяды,
Бо кожны ведае, што грошы
Людзей псуюць і сапраўды…

Страшная 
аварыя пад 
Чавусамі:  
чацвёра 

загінулых, 
сярод іх – 

дзіця
Вялікая бяда здарылася  

ля вёскі Раманавічы. 
Вадзіцель аўтамабіля Citroen 

перасек дзве суцэльныя 
раздзяляльныя паласы,  

з тым каб абагнаць іншую 
машыну. А ў гэты момант 
насустрач імчалася фура,  

у якую і ўрэзалася 
легкавушка.

На ААТ «Гродна Азот»  
не працягваюць 

кантракты васьмі членам 
незалежнага прафсаюза
Шэсць работнікаў ААТ «Гродна Азот» і два работнікі аб’яднанага  

з ім прадпрыемства «Хімвалакно», якія з’яўляюцца членамі 
Беларускага незалежнага прафсаюза, атрымалі паведамленні аб тым, 

што працоўны кантракт з імі працягвацца не будзе. Прычыны  
не тлумачацца. Незалежны прафсаюз накіраваў зварот у шэраг 

інстанцый.

63 «шмона» за 20 суток, 
или Как репортер DW отбывал арест в могилевском изоляторе

Журналист Александр Бураков отбыл в Могилеве 20 суток административного ареста по обвинению в «повторном участии  
в несанкционированном мероприятии». Как это было? Рассказ от первого лица.

Александр Бураков после освобождения. «Возможности побриться в изоляторе не было».

РЕПРЕССИИ

Попытка прийти на суд над Павлом 
Северинцем в Могилеве обошлась репор-
теру DW в 20 суток административного 
ареста. За это время в изоляторе времен-
ного содержания (ИВС) УВД Могилевского 
облисполкома не было ни одной прогулки, 
не передано ни одно письмо и не вручена 
полностью ни одна передача от родствен-
ников. Реалии ареста по-белорусски – 63 
«шмона» за 20 суток, 20 бессонных ночей, 
два холодных душа и отсутствие возмож-
ности побриться. В заключении не дают 
даже посмотреться в зеркало, только после 
выхода можно увидеть себя – с бородой, 
которую никогда не носил.

Голод и холод
Административный арест в Беларуси начи-

нается с голода. Граждан, на которых уже 
составлены протоколы, помещают в комнату 
для задержанных лиц на территории район-
ного ОВД. Это каменный мешок без окон раз-
мером три на три метра, где круглосуточно 
горит неяркая лампочка. В народе такие места 
называют «обезьянниками».

Заводят туда разутыми, так как некото-
рые задержанные, например с сильным алко-
гольным опьянением, лежат прямо на полу. В 
носках холодно, в воздухе висит специфиче-
ский запах, и там никогда не кормят.

По закону, в такие помещения сажают 
людей, если статья не предусматривает задер-
жания на срок более двенадцати часов. На 
практике некоторые проводят там целые сут-
ки, прежде чем попадут в ИВС. Так что пять-
шесть часов в ожидании машины можно счи-
тать удачей.

В ИВС людей, как правило, привозят уже 
после отбоя, то есть после десяти вечера, а 
это через три часа после ужина. Таким обра-
зом, позавтракав дома в 8 утра, следующий 
раз можно перекусить только через сутки, не 
раньше.

Вместо подушки бутылка с водой
В ИВС в мирное время действуют правила вну-

треннего распорядка (ПВР) мест отбывания адми-
нистративного ареста, утвержденные постановле-
нием МВД. Согласно этому документу, в частности 
пункту 38, каждый арестованный обеспечивается 
индивидуальным спальным местом, постельными 
принадлежностями, бельем и средствами личной 
гигиены. Такие же требования содержат, кстати, 
Минимальные стандартные правила ООН в отно-
шении обращения с заключенными, принятые еще 
в 1955 году в Женеве.

Но в реальности первую ночь пришлось 
провести вчетвером в узкой двухместной 
камере. Спали на голых досках, и дважды за 
ночь дежурный милиционер без какой-либо 
причины будил узников. Эта процедура потом 
повторялась каждую ночь. Мешала заснуть и 
постоянно горящая под потолком яркая лампа 
дневного света. На ночной режим освещения 
ИВС теперь не переходит.

При всех лишениях, как ни странно, наи-
большей проблемой было отсутствие подуш-
ки. Без нее любая попытка заснуть станови-
лась мучением. Через день посчастливилось 
раздобыть пластиковую бутылку и, наполнив 
ее водой, 19 ночей подкладывать под голову.

Еще один лайфхак – рулон туалетной 
бумаги, на котором также можно заснуть. 
Туалетная бумага в заключении вообще при-
обретает новое значение. Например, чтобы 
согреться, ею можно оборачивать пальцы на 
ногах, а поверх натянуть носки. Тогда скорее 
заснешь в экстремальных условиях.

Но самое интересное начинается утром. 
Согласно пункту 21 ПВР, полный личный 
обыск производится в изолированном, теплом, 
хорошо освещенном помещении. На практи-
ке же арестованных выгоняют в холодный 
и грязноватый коридор, где их заставляют 
раздеваться догола. Принуждают отдать даже 
трусы, хотя пункт 27 ПВР гласит: «не допуска-
ется проведение личного обыска администра-

тивно арестованного способами, унижающи-
ми человеческое достоинство».

Далее следует команда принять позу «к обыску». 
Это значит, что руки нужно поднять и вывернуть 
ладонями вверх, а потом упереться внешней сто-
роной ладони в стену. Ноги при этом нужно мак-
симально развести в стороны, тюремщики «помо-
гают» сделать это ударом ноги ниже щиколотки. 
Такая процедура проводится трижды в день.

Пытки каждую минуту
Конвенция ООН против пыток и других 

жестоких, бесчеловечных или унижающих 
достоинство видов обращения и наказания 
дает определение «пытки» как любого дей-
ствия, которым лицу умышленно причиняется 
сильная боль или страдание, физическое или 
нравственное, чтобы получить сведения или 
наказать его, а также запугать, когда такая 
боль или страдание причиняются государ-
ственным должностным лицом.

В могилевском ИВС пыткой можно назвать 
каждую проведенную в нем минуту. Днем аре-
стованным запрещено даже присесть на нары. 
Сидеть можно только на лавочке длиной в 
один метр, поэтому узники похожи на птиц, 
примостившихся на жердочке в сомнамбу-
лическом состоянии из-за постоянного недо-
сыпания. Еще можно стоять или ходить по 
камере, но это ровно пять шагов.

Тюремщики очень хорошо знают физиоло-
гию человека. Якобы из-за коронавируса аресто-
ванных теперь не возят на суд. Заседания про-
водятся по скайпу. Компьютер стоит на первом 
этаже здания ИВС, куда обвиняемого приводят 
в наручниках, застегнутых за спиной.

Перед компьютером привинчен к полу стул. 
Конвоир сажает на него арестанта, но наручники 
не снимает. Через 40 минут невыносимо начинают 
ныть лопатки, и подсудимый готов на всё, чтобы 
поскорее закончилась эта мука. Суд длился пол-
тора часа, и приговор в 20 суток ареста казался 
благом, избавляющим от наручников.

(dw.com)

СІТУАЦЫЯ

Кіраўнік заводскай арганізацыі 
Беларускага незалежнага прафсаюза Андрэй 
Ханевіч распавёў, што паведамленні ўсе 
работнікі атрымалі, як і належыць, за месяц 
альбо паўтара да заканчэння кантракта. 
Здзіўляе, паводле яго слоў, тое, што большасць 
з іх – людзі з вялікім прафесійным досве-
дам, раней не мелі якіх-кольвек пакаранняў і 
нараканняў на працы.

Тыя, хто атрымаў паведамленні першымі, 
па рэкамендацыі прафсаюза напісалі лісты 
ў адміністрацыю прадпрыемства і прасілі 
патлумачыць прычыны адмовы працягу 
кантрактаў, а таксама пацвердзілі сваё жадан-
не працаваць далей. Праз два тыдні ніхто з іх 
афіцыйных адказаў ад адміністрацыі прад-
прыемства не атрымаў.

Члены незалежнага прафсаюза лічаць, 
што сітуацыя, калі не працягваюць кантрак-
ты адразу васьмі работнікам, якія ўваходзяць 
у склад іх прафсаюзнай арганізацыі, невы-
падковая.

На прафсаюзным сходзе было прынята 
рашэнне звярнуцца з запытамі ў канцэрн 
«Белнафтахім», Савет міністраў, Камітэт 
дзяржаўнага кантролю, пракуратуру, а так-
сама падрыхтаваць неабходныя паперы для 
вядзення калектыўнай спрэчкі.

У звароце ўказваецца, што работнікі, 
з якімі не працягваюць кантракт, маюць 
высокую кваліфікацыю. Канстатуецца, што 
прэтэнзій з боку наймальніка па якасці выкон-
ваемай працы не было. У лісце сцвярджаецца, 
што на іх месца будуць прыняты рабочыя, 
якія не маюць адпаведнай кваліфікацыі, а 
падрыхтоўка кваліфікаванага работніка зай-
мае не адзін месяц і нават не адзін год.

Пярвічная арганізацыя прафсаюза лічыць, 
што звальненне кваліфікаваных работнікаў 

і прыём на іх месца непадрыхтаваных вядзе 
да зніжэння эфектыўнасці вытворчасці, што 
раней ці пазней адаб’ецца на рэнтабельнасці 
прадпрыемства.

У лісце таксама звяртаецца ўвага на тое, 
што звальненне кваліфікаваных работнікаў у 
сувязі з іх членствам у тым ці іншым прафсаюзе 
з’яўляецца дыскрымінацыяй, што забаронена 
арт.14 Працоўнага кодэкса Рэспублікі Беларусь. 
Акрамя гэтага, кіраўніцтва прафсаюза лічыць, 
што падобныя дзеянні адміністрацыі прадпры-
емства накіраваны на стварэнне канфліктнай 
сітуацыі ў працоўным калектыве.

Падсумоўваючы патрабаванні, стар-
шыня прафсаюза Андрэй Ханевіч просіць 
вышэйназваныя інстанцыі прыняць адпа-
ведныя захады, каб спыніць звальненне 
кваліфікаваных работнікаў.

«Народная Воля» ў сваю чаргу звярнулася 
за каментарыем да намесніка Генеральнага 
дырэктара ААТ «Гродна Азот» па бяспецы 
і кадрах Алега Жывушкі. Даваць камен-
тарый па тэлефоне Жывушка адмовіўся, 
спаслаўшыся на тое, што не ведае, з кім 
размаўляе. Газета падрыхтавала на адрас 
намесніка гендырэктара пытанні ў пісьмовым 
выглядзе, якія накіравала праз электронную 
пошту. Як толькі рэдакцыя атрымае адказы – 
адразу ж пазнаёміць з імі чытачоў.

Нагадаем, што на мінулым тыдні калегія 
Гродзенскага абласнога суда адхіліла скар-
гу арганізацыі Беларускага незалежнага 
прафсаюза ААТ «Гродна Азот» на рашэнне 
Кастрычніцкага суда, які прызнаў законным 
звальненне 13 членаў незалежнага прафса-
юза. Усе яны пазбавіліся працы пасля таго, 
як узялі ўдзел у забастоўцы 26 кастрычніка 
мінулага года.

Міхал КАРнЕВІч.Фото Могилевонлайн.
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СЛЫШАЛИ?

ЕС: лицензия на эксплуатацию  
блока БелАЭС выдана с нарушениями 

рекомендаций по безопасности

Сколько максимально может прожить человек…
Старение – сложный и многоэтапный процесс, проявляющийся как прогрессирующая деградация частей и систем организма, которая ведет к развитию 

хронических возрастных болезней, например рака, диабета, сердечно-сосудистых и так далее, а в итоге смерти от них, пишет Naked science.

ИССЛЕДОВАНИЯ

Ученым было трудно свести процесс старения 
к одному показателю, например биологическому 
возрасту. Однако международной команде уче-
ных удалось выяснить максимально возможный 
возраст человека, изучив связь между старением 
и потерей способности восстанавливаться после 
стресса.

Многие типы биологических часов, подразу-
мевающие совокупную эффективность сна, бодр-
ствования и приемов пищи, предполагают боль-
шее количество прожитых лет для тех, кто ведет 
здоровый образ жизни и не имеет вредных при-
вычек. Но до сих пор оставалось неизвестным, 
как быстро со временем меняется биологический 
возраст каждого человека и можно ли отличить 
временные колебания от истинного тренда изме-
нения этого показателя.

Ученые использовали данные анализов крови, 
хранящиеся в Британском Биобанке, для расче-
та единственной переменной – «индикатора дина-
мического состояния организма» (DOSI, dynamic 
organism state indicator). Он оказался связан с таки-
ми факторами, как возраст, заболевания и образ 
жизни. Этот показатель с возрастом увеличивал-

ся пропорционально времени, необходимому для 
восстановления после стресса, то есть отображал 
физиологическую устойчивость организма. Под 
стрессом понимали любое отклонение от привыч-
ного состояния: изнуряющие тренировки, частый 
недосып, простуду, другие болезни и прочее.

Здоровые люди оказались очень устойчивыми, 
а вот утрата здоровья коррелировала с наличием 
хронических болезней и повышенным риском 
смерти от всех причин. Скорость восстановления 
ожидаемо снижалась с возрастом: если 40-летним 
здоровым взрослым участникам исследования на 
возвращение к «норме» требовалось около двух 
недель, то 80-летним – до шести недель. Свои 
выводы авторы работы подтвердили на основе 
двух разных видов биологических измерений: 
параметров анализа крови, с одной стороны, и 
уровней физической активности, записанных с 
помощью носимых устройств (то есть неинвазив-
ным методом), с другой.

Как показали расчеты, окончательная поте-
ря способности к восстановлению происходит 
к 120–150 годам. Снижение устойчивости орга-
низма наблюдали даже у людей, не страдающих 

серьезными хроническими заболеваниями, – это 
и привело к увеличению диапазона колебаний 
физиологических показателей. По мнению иссле-
дователей, прогнозируемая потеря устойчивости 
даже у самых здоровых и «успешно стареющих» 
людей может объяснить, почему в мире не растет 
максимальная продолжительность жизни, в то 
время как средний ее показатель повышается в 
последние десятилетия.

Следовательно, нельзя заметно продлить 
жизнь посредством лишь предотвращения или 
лечения болезней, но без остановки самого про-
цесса старения, который остается главной причи-
ной утраты физиологической устойчивости.

Новая работа определяет и разделяет роли 
фундаментальных факторов долголетия челове-
ка: старение, определяемое как прогрессирующая 
потеря жизнестойкости, и связанные с возрастом 
болезни – «исполнители смерти» – после утраты 
устойчивости. Это объясняет, почему даже самые 
эффективные профилактика и лечение возраст-
ных заболеваний могут улучшить только сред-
нюю продолжительность жизни, но не сделать ее 
максимальной.

Избран новый президент Израиля
Парламент Израиля проголосовал за кандидатуру  

нового президента страны – на пост избран Ицхак Герцог. 
 Об этом сообщает The Times of Israel.

Еврокомиссия (ЕК) вырази-
ла сожаление, что Минск решил 
начать эксплуатацию Белорусской 

АЭС (БелАЭС) под Островцом, 
«не выполнив все рекомендации 
по безопасности, содержащиеся в 

отчете ЕС о стресс-тестах от 
2018 года». Это следует из заявле-
ния еврокомиссара по энергетике 

Кадри Симсон, обнародованного 
в среду 2 июня.

В Еврокомиссии подчерки-
вают, что, хотя выдача коммер-
ческой лицензии на эксплуата-
цию АЭС в компетенции наци-
ональных властей, под надзо-
ром национального регулятора, 
необходимо обеспечить макси-
мальную безопасность в экс-
плуатации станции. «Это тем 
более необходимо, учитывая ее 
близость к границе ЕС и столице 
Литвы – Вильнюсу», – считают 
в Брюсселе. Там подчеркивают, 
что ситуация «вызывает повы-
шенную озабоченность в ЕС».

Еврокомиссия настаивает на 
продолжении Минском контактов 
по вопросам ядерной безопасности 
«в условиях полной прозрачности, в 
том числе путем завершения экс-
пертной оценки Островецкой АЭС 
Группой европейских регулято-
ров в сфере ядерной безопасности 
(ENSREG)».

ЛУКАШеНКо: 
Надо будет – построим и вторую

Между тем Лукашенко не исключил, что 
в стране будет построена и вторая атомная 
станция. «Надо будет – построим и вторую 
атомную станцию. В этом вся перспектива», 
– заявил он на встрече с руководителями энер-
гетических ведомств 3 июня.

Возведение АЭС в Гродненской области 
рядом с Островцом осуществлялось по рос-
сийскому проекту «ВВЭР-1200». Станция 
состоит из двух энергоблоков мощностью 
1200 МВт каждый. Пуск первого энергоблока 
станции состоялся 20 августа 2020 года, его 

ввод в эксплуатацию запланирован на первый 
квартал 2021 года. Ввод в эксплуатацию вто-
рого блока ожидается в 2022 году. Как сооб-
щили 2 июня в Госатомнадзоре, Белорусской 
АЭС выдана лицензия на эксплуатацию пер-
вого энергоблока.

Премьер-министр Италии заявил,  
что Евросоюзу нужно усилить защиту 

от России

Россиянам пообещали длинные 
новогодние каникулы в 2022 году
Министр труда и социальной защиты России Антон Котяков 

заявил на Петербургском международном экономическом форуме 
(ПМЭФ), что россиян ждут долгие новогодние каникулы. В ведомстве 
пообещали сделать выходными дни с 31 декабря 2021-го по 9 января 
2022 года, сообщает ТАСС.

Последний день 2021 года – 31 декабря – станет нерабочим, а к нему 
добавятся еще девять выходных в январе. При этом в 2022 году 31 дека-
бря выпадет на субботу, поэтому оно также станет нерабочим.

Котяков добавил, что традиционные выходные на майские праздники 
также ожидаются длинными. И в начале месяца, и на 9 Мая выпадет по 
четыре выходных дня. «Соответственно, это позволит нашим гражданам 
немножко отвлечься от повседневных рабочих будней», – заключил министр.

В 2020 году все регионы России объявили 31 декабря выходным 
днем. Инициативу поддержал еще 23 декабря президент Владимир 
Путин, а предложил ее лидер фракции «Единая Россия» в Госдуме 
Сергей Неверов. По мнению депутата, Новый год – семейный празд-
ник, встрече которого не должна помешать работа.

Среди 250 богатейших людей Великобритании  
15 уроженцев СССР

В ежегодный рейтинг 250 богатейших людей Великобритании, составленный газетой The Sunday Times, попали 15 уроженцев Советского Союза, 
в том числе Роман Абрамович, Алишер Усманов и Михаил Фридман.

Герцога поддержали 87 из 
120 депутатов Кнессета, пре-
мьер-министр страны Биньямин 
Нетаньяху объявил о его победе. 
На этой должности Герцог сменит 
Реувена Ривлина.

Это первый президент Израиля, 
отец которого также занимал эту 
должность: Хаим Герцог был 6-м 
президентом страны с 1983-го по 
1993 год.

Ранее сообщалось, что в еврей-
ском государстве впервые за 12 лет 
может быть сформировано прави-
тельство без премьер-министра 
страны Биньямина Нетаньяху: его 
политические конкуренты пытаются 
создать коалицию без крупнейшей 
партии «Ликуд», которую возглавля-

ет премьер. Если им не удастся сфор-
мировать правительство, то страну 
ждут пятые выборы в парламент за 
последние два года.

Возглавляет рейтинг уроже-
нец Одессы Леонард Блаватник, 
состояние которого, по данным 
Forbes, составляет 32,4 мил-
лиарда долларов. Основатель 
USM Алишер Усманов занял 
шестое место в рейтинге – это 
самый высокий показатель сре-

ди российских миллиардеров в 
Великобритании. Его состояние 
оценивается в 18,4 миллиарда 
долларов: в прошлогоднем рей-
тинге Усманов занимал седьмое 
место.

На восьмом месте оказался вла-
делец лондонского клуба «Челси» 
Роман Абрамович (15,4 милли-
арда долларов), на 11-м – совла-
делец «Альфа-банка» Михаил 
Фридман (15,4 миллиарда долла-
ров), на 20-м – еще один совла-
делец банка Герман Хан (10 
миллиардов долларов), на 34-м 
– третий совладелец «Альфа-
банка» Алексей Кузьмичев (7,7 
миллиарда долларов).

Как отмечает Forbes, впер-

вые в рейтинг The Sunday Times 
попали основатели игровой сту-
дии Playrix Игорь и Дмитрий 
Бухманы, родившиеся в Вологде. 
Состояние каждого брата оцени-
вается в 7,9 миллиарда долларов. 
Также в рейтинг включили быв-
шего замминистра связи России 

Дениса Свердлова, основавшего 
стартап Arrival по производству 
электробусов. Forbes оценивает 
его состояние в 8,7 миллиарда 
долларов.

Кроме того, в списке 250 бога-
тейших людей Великобритании 
оказались создатель прило-
жений для знакомств Андрей 
Андреев, вдова бывшего мэра 
Москвы Елена Батурина, гла-
ва стартапа Revolut Николай 
Сторонский, бывший дирек-
тор «Тольяттиазота» Владимир 
Махлай, вдова грузинского мил-
лиардера Бадри Патаркацишвили 
Инна Гудавадзе и бизнесмен из 
Казахстана Владимир Ким.

(newsru.com)

КТО КОГО?

Премьер-министр Италии Марио 
Драги заявил, что Евросоюзу нужно 
усилить свою защиту от России на 
фоне участившихся случаев шпио-
нажа и кибервмешательства, переда-
ет ТАСС. Такое заявление прозвуча-
ло по завершении саммита ЕС.

«Можно сделать многое в отно-
шениях с РФ, в первую очередь это 
реализация Минских соглашений. 
Но очевидно, что необходимо усили-
ваться, особенно в области кибер-
безопасности, потому что уровень 
вмешательства, которое мы видели 
в шпионаже и киберпространстве 
в последнее время, вызывает опасе-
ния», – сказал Драги.

Он добавил, что страны Евросоюза 
будут ждать результатов встречи пре-
зидентов России Владимира Путина и 
США Джозефа Байдена.

«Необходимо укрепить наше един-
ство перед лицом России. Эта тема 

получит продолжение после доклада, 
подготовленного Еврокомиссией. Мы 
посмотрим, потому что в июне ожи-
дается саммит Байдена и президен-
та Путина. Увидим, какие будут его 
результаты», – сказал Драги.

30 марта в Риме были задержа-
ны старший офицер ВМС Италии 
и российский военный. По версии 
местных правоохранительных орга-
нов, итальянский офицер передавал 
россиянину секретную информа-
цию в обмен на деньги. По реше-
нию итальянских властей сотрудник 
российского атташата и его руково-
дитель – военный атташе – поки-
нули Италию. МИД России в ответ 
объявил помощника военно-морско-
го атташе при посольстве Италии 
персоной нон грата. МИД Италии 
в свою очередь заявил, что считает 
решение российских властей безос-
новательным и несправедливым.

СЛЫШАЛИ?
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СТРАНИЦЫ ИСТОРИИ

Публикуем интервью с одним 
из главных участников собы-
тий, в результате которых с 
политической карты мира исчез 
Советский Союз. Суждения 
Станислава Шушкевича об исто-
рических перипетиях и лично-
стях эпохи перестройки вряд ли 
встретят единодушное одобре-
ние. Но при всей субъективности 
и неоднозначности они позволя-
ют лучше понять, почему случи-
лась крупнейшее геополитическое 
событие ХХ века.

– Станислав Станиславович, давайте 
начнем наше интервью с того же вопро-
са, что я задавал Леониду Макаровичу 
Кравчуку. Что вы делали 19 августа 1991 
года? Как развивались для вас события в 
те исторические августовские дни?

– Я услышал по радио официальную 
информацию и сразу понял, что событие 
неординарное. Знаковым для меня стало 
то, что возглавлял ГКЧП Геннадий Янаев. 
Опыт общения с этим политиком не вну-
шал доверия. Как-то на Съезде народных 
депутатов СССР я задал ему, казалось бы, 
простой вопрос: какова тема вашей кан-
дидатской диссертации? И, представляете, 
он не смог ответить! В том числе и на 
основании этого курьеза у меня сложилось 
впечатление, что Янаев – человек малоком-
петентный, но на высокие должности его 
настойчиво продвигает Горбачёв.

Услышав новость о создании ГКЧП, я 
сел за руль своих «Жигулей» и поехал в 
Верховный Совет Беларуси.

В то время я был первым заместителем 
председателя Верховного Совета, а воз-
главлял его Николай Дементей, с кото-
рым я и встретился. Говорю: «Собирайте, 
Николай Иванович, депутатов, дела очень 
плохи!» Он мне совершенно спокойно 
отвечает, что недавно звонил в Москву, 
что всё в порядке, нет причин беспокоить-
ся. Депутаты тщетно пытались уговорить 
Дементея собрать сессию, но удалось это 
сделать только 26 августа, когда Ельцин 
уже разгромил ГКЧП.

– Вы возглавили Верховный Совет 
Белоруссии 25 августа. До этого вам зво-
нили Ельцин, Горбачёв, другие руково-
дители из Москвы?

– Нет, но у Дементея были контакты с 
председателем Верховного Совета СССР 
Анатолием Лукьяновым... К Лукьянову 
я относился отрицательно, доверия этот 
человек у меня не вызывал.

– Как вы считаете, почему ГКЧП 
потерпел поражение?

– Это вопрос даже не для аналитика, 
а для пророка, коим я не являюсь. Но 
закономерность в таком исходе, несомнен-
но, просматривалась. Я убежден, что наша 
страна обязана была двигаться в демо-
кратическом направлении, а с Янаевым и 

ему подобными никаких демократических 
процессов ожидать не приходилось. Народ 
это чувствовал, даже не обладая всей пол-
нотой информации. Просто смотрел на 
членов ГКЧП по телевизору и понимал, 
куда они страну заведут.

Кроме Янаева я знал и некоторых дру-
гих членов ГКЧП, фамилии называть не 
хочу. И мои наблюдения даже в чисто 
бытовых ситуациях рождали чувство сты-
да за этих высокопоставленных деятелей. 
С такими людьми невозможно было дви-
гаться вперед.

– Леонид Кравчук в интервью нашему 
изданию сказал, что в Киев от имени 
ГКЧП приезжал Варенников, а кого при-
сылали в Минск?

– Я возглавил Беларусь после падения 
ГКЧП, а потому ничего не знаю об эмис-
сарах из Москвы. Допускаю, что они были, 
но со мной никто никаких встреч не про-
водил.

– Как вы оцениваете роль Ельцина 
в тех событиях? Да и вообще его роль в 
истории, если судить с позиций сегод-
няшнего дня?

– Роль Ельцина огромна. Именно он 
разгромил ГКЧП, именно ему все мы обя-
заны падением коммунистического режи-
ма. И я с горечью наблюдаю, как недостой-
но порой относятся к этой колоссальной 
исторической личности. Несправедливая, 
огульная критика стала особенно замет-
на почему-то в дни празднования юбилея 
Горбачёва.

Я к Ельцину отношусь в высшей сте-
пени уважительно. Это настоящий рус-
ский человек, архетипический образ. Да, 
мог выпить, любил застолье, но о деле 
не забывал никогда. Никогда не изменял 
себе, жестко отстаивал свою точку зре-
ния… Жаль, что ему не хватило здоровья 

воплотить намеченное...
Суть политики Ельцина: хватит забо-

титься о родине, давайте заботиться о 
людях.

Замечательный был человек! Я до сих 
пор ко дню рождения Ельцина отправ-
ляю открытку его вдове. Светлая память 
Борису Николаевичу!

А вот Горбачёва я не поздравляю.
– Когда ГКЧП проиграл, вы понима-

ли, что СССР обречен?
– Предчувствий подобного рода у 

меня не возникало, но события развива-
лись стремительно. После провала ГКЧП 
Верховный Совет Беларуси осудил попыт-
ку переворота и принял декларацию о 
суверенитете республики. Но даже тог-
да трудно было предположить, что СССР 
прекратит существование.

– В декабре, когда состоялась знаме-
нитая встреча в Вискулях, вы уже были 
полноценным руководителем Беларуси. 
Как и кому пришла идея устроить эту 
встречу, итогом которой стал распад 
СССР?

– Не хочу показаться нескромным, но 
идея собраться принадлежала мне. Но 
вовсе не потому, что я замахнулся на гло-
бальные задачи исторического масштаба. 
Мне просто нужно было не допустить, 
чтобы зимой 1991–1992 годов население 
Беларуси замерзло в своих квартирах – 
проблему отопления нужно было решать. С 
тогдашним главой правительства Кебичем 
мы искали выход из сложной ситуации, 
когда хозяйственные связи большой стра-
ны уже в значительной степени разруше-
ны, а новые не образовались.

Я искал возможности встретиться с 
Ельциным без «лишних ушей», чтобы нам 
никто не мог помешать вести перегово-
ры. Такой случай представился 20 октя-
бря 1991 года в Ново-Огарёво, где про-
ходило совещание по новому Союзному 
договору. После очередного заседания мы 
шли по территории, и я пригласил Бориса 
Николаевича на охоту в Беловежскую 
пущу.

– А как присоединился Кравчук?
– Когда Ельцин согласился, я сказал 

Кебичу, что одеяло на себя тащить не 
стоит, предложил позвать и Леонида 
Макаровича. Кебич созвонился с пре-
мьером Украины Фокиным и сообщил 
мне, что Кравчук с удовольствием к нам 
приедет.

Я позвонил Борису Николаевичу, и мы 

договорились, что в Вискулях соберутся 
три делегации во главе с руководителями 
России, Украины и Беларуси.

– Тогда было понятно, что на этой 
встрече решится судьба СССР?

– У нас сложилась странная ситуация. 
Россия выражала готовность помочь нам 
с углеводородами, однако договоренностей 
между республиками было недостаточ-
но. Требовалось согласование с союзным 
руководством. Абсурд: президент России 
не мог сам решить, помогать ли Беларуси, 
без одобрения президента еле дышащего 
государства.

Нас такое положение не устраивало, 
поэтому мы взяли на себя смелость сфор-
мулировать свою позицию в виде доку-
мента. Все формулировки вырабатывались 
в Беловежской пуще, основное положение 
было предложено Геннадием Бурбулисом и 
не претерпело никаких уточнений.

Именно тогда я стал уважать советских 
философов, понял ценность философского 
образования – Бурбулис ведь философ. Его 
знаменитую фразу, что СССР как субъект 
международного права и геополитическая 
реальность прекращает свое существова-
ние, я буду помнить всю жизнь. И на 
смертном одре ее повторю. Вся суть исто-
рического момента вложена в эти слова, 
весь смысл происходившего!

Роль Геннадия Бурбулиса огром-
на. Беловежские соглашения строились 
вокруг этой его исчерпывающей фразы. 
Возникали споры вокруг тех или иных 
слов, текст совершенствовался, но стер-
жень оставался незыблемым.

Помню, слово взял Ельцин. Он сказал 
про фразу Бурбулиса, что на эту кость 
нужно нарастить мясо, чтобы у междуна-
родных экспертов не возникло никаких 
вопросов.

В течение 4–5 часов мы отработали все 
положения. Эксперты предоставили про-
ект соглашения из 18 статей, мы довели его 
до 14 и преамбулы. Документ получился 
четким, ясным, юридически выверенным.

– Скажите, а почему в Вискулях не 
было Назарбаева? При том что Казахстан 
считался весьма важной республикой на 
карте СССР?

– Хорошо, что не было Назарбаева. Я 
считаю, у него тогда была лицемерная 
позиция.

Мы с ним связались в первый день пре-
бывания в Беловежской пуще, пригласили 
для разговора. Он в тот момент был на 

пути в Москву, но пообещал, что прилетит 
к нам.

Позже выяснилось, что Горбачёв его 
отговорил лететь в Беларусь. Связь с 
Назарбаевым перестала работать, таким 
образом он уклонился от принятия важ-
ных решений, ускользнул. Да и хорошо, 
что так случилось...

8 декабря шесть человек (в алфавит-
ной последовательности по странам) 
Шушкевич, Ельцин, Кравчук вместе с 
Кебичем, Бурбулисом и Фокиным под-
писали главный документ – Соглашение 
о создании Содружества Независимых 
Государств. После этого Ельцин, Кравчук и 
я подписали Заявление о сущности приня-
того Соглашения и направили его в СМИ.

9 декабря утром последовало выступле-
ние Горбачёва, что три человека не могут 
решить судьбу огромной страны. После 
этого выступает Назарбаев и говорит, что 
если бы он был в Беловежье, то никог-
да не подписал бы Соглашение. А уже 
12 декабря Назарбаев выразил желание 
подписать его вместе со среднеазиатски-
ми республиками и 21 декабря попросил 
считать их не просто примкнувшими к 
Соглашению, а полноправными участ-
никами. После чего повесил в Алма-Ате 
мемориальную табличку, что «здесь было 
основано СНГ». Мол, в Беловежской пуще 
их было только трое, а у нас тут собрались 
в полном составе. Это можно назвать вос-
точной мудростью, хотя я назвал бы всё-
таки старой советской хитростью. По этой 
части Назарбаев – виртуоз.

– А что представляла собой позиция 
Горбачёва и ваше отношение к нему?

– Поначалу, когда возникла проблема 
поставок углеводородов из России, мы 
думали, что как ни крути, а надо обра-
щаться к Горбачёву... Но что делать, если 
Горбачёв уже ни за что не отвечает? И мы 
собрались без него, потому что поняли 
наконец: он нам больше не нужен. И не 
только нам, но и всему СССР.

Я должен сказать, что, осознав свое 
положение, Горбачёв сохранил достоин-
ство и сам отрекся от власти. Многие ли 
так могут поступить? Наш Лукашенко мог 
бы так поступить? Сомневаюсь...

Горбачёв созванивался со мной до 
Беловежья. Тогда я жил еще на старой квар-
тире – скромная профессорская двушка на 
окраине Минска, там не было даже спецс-
вязи. И когда Михаил Сергеевич узнал, что 
у меня нет правительственного телефона, 

Президент РСФСР Б.н.Ельцин (слева) и Председатель Верховного Совета Республики Беларусь С.С.Шушкевич (справа) подписывают Соглашение о создании Содружества независимых 
Государств. Беловежская Пуща, правительственная охотничья дача Вискули. 8 декабря 1991 года.

«Беловежские  
соглашения – шедевр  

легитимной дипломатии...»
Станислав Шушкевич – о Ельцине, Кравчуке, 

Горбачёве, Бурбулисе и закулисных подробностях 
встречи в Вискулях
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то по обычному телефону не захотел со 
мной вообще разговаривать.

– Вы боялись реакции Горбачёва? 
Например, ареста?

– Я каждый день заслушивал доклады 
шефа нашего КГБ, интересовался вопро-
сами безопасности, в том числе и на меро-
приятиях, где мне или другим лидерам 
республик потенциально могло что-то 
угрожать. Он меня заверял, что ситуация 
под контролем и белорусские спецслужбы 
находятся в близком контакте со спец-
службами России и командой Ельцина.

Позже, когда я был с официальным 
визитом в США, вице-президент Гор спро-
сил меня: а вы не боялись, что вас всех 
Горбачёв арестует? Находившийся рядом 
Эдуард Ширковский, председатель КГБ 
Беларуси, услышав вопрос, сказал: «Мы 
этого не позволили бы».

Когда Ширковский вышел на пенсию, 
он вдруг в интервью московскому жур-
налисту сказал, что обо всем сообщал 
Горбачёву и, если бы последовала команда 
от президента СССР, он всех арестовал бы.

Какой версии верить, я не знаю.
– Общаясь с Леонидом Кравчуком, 

я спросил его о роли Станислава 
Шушкевича, и он дал вам очень высокую 
оценку и как человеку, и как политику. 
А как бы вы оценили роль первого пре-
зидента Украины?

– Леонида Макаровича я искренне ува-
жаю. Он в сравнении со мной гораздо 
опытнее и порой может весьма резко выра-
зиться, на что я никогда не решился бы. Во 
времена Союза я был далек от политики, 
занимался наукой, ядерной электроникой, 
работал в университете. А Кравчук поли-
тик до мозга костей – изощренный, легко 
ориентирующийся в любой ситуации и 
аудитории.

– Скажите, а какая вообще была 
атмосфера в Вискулях?

– Изначально мы пригласили людей на 
охоту и для этого всё подготовили. Даже, 
как говорили, может быть, в шутку егеря, 
кабанчиков за ногу привязали, чтоб гости 
могли порадоваться трофею. Для приез-
жавших покутить представителей партно-
менклатуры СССР так здесь делали всегда.

Но атмосфера была деловая, и охо-
та ушла на второй план. О тех событи-
ях написано столько всякой всячины, и в 
основном вранья! Мне трудно говорить на 
эту тему, не вступая в заочную полемику с 
фантазерами.

Больше всех высказывались те «свиде-
тели», кто находился дальше всех от глав-
ных событий, не мог ни слышать, ни тол-
ком даже видеть наш быт и нашу работу...

Утром на охоту сходили Фокин и 
Кравчук. Фокин подстрелил кабанчика, а 
Кравчук промахнулся. Егеря сказали, что 
и тому и другому они привязали каба-
нов, но Кравчук пулей перебил веревку, 
и зверь сбежал. Мне судить трудно, что 
это – охотничья байка или правда жизни. 
А вот что пьянства там не было никако-
го, утверждаю с полной ответственностью. 
Хотя подобных измышлений распростра-
нилась чертова уйма.

Вячеслав Францевич Кебич предвидел, 
как будут развиваться события, и пригла-
сил команду массажистов. После длитель-
ных обсуждений первого дня накануне 
второго дня переговоров нам организова-
ли баню, где вместо алкоголя был потряса-
ющий массаж. Вот и все закулисные под-
робности.

– Почему всё же о соглашении первым 
узнал президент США, а не президент 
СССР?

– Эта версия – обман Горбачёва. Её при-
няли СМИ, и даже сам Горбачёв, кажется, 
в нее уверовал. А на самом деле ситуация 
была такой. Первое, что мы решили сде-
лать, подписав документ, – поставить в 
известность Горбачёва. Кравчук и Ельцин 
сказали, чтобы позвонил именно я. А мы 
с Кравчуком сказали Ельцину: «Вы такой 
большой друг президента Соединенных 
Штатов – позвоните ему».

Информирование Горбачёва в любом 
случае должно было состояться раньше. Я 
начал звонить по правительственной свя-
зи, но ответил мне на другом конце про-
вода не Горбачёв, хотя это был его личный 
телефон. От меня требовали объяснения, 
кто я такой, чего хочу. В конце концов 
после проволочек и расспросов мне нако-
нец удалось с ним связаться.

Ельцин стал звонить Бушу позже. Он 
видел, что я уже говорю. Козырев был его 
переводчиком. Я слышал, о чем они говори-
ли. Когда я обрисовал ситуацию Горбачёву, 
он спросил: а как к этому отнесется между-
народная общественность? И я сказал, что 
нормально, что Бушу звонит Ельцин, а тот 
на него положительно реагирует.

После этого Горбачёв и пустил утку, буд-
то президент США узнал о Беловежских 
соглашениях раньше президента СССР.

– А споры по документу были? Или 
принято «в едином порыве»?

– Были и разногласия, и споры по 
формулировкам того или иного вопроса. 
Добивались стопроцентного консенсуса. 
Мы хорошо поработали. Для меня этот 
документ является шедевром легитимной 
дипломатии, как про него стали говорить 
позже дипломаты Европы и США.

А какие были эксперты! Гайдар, Шахрай, 
Козырев! И еще немало имен можно было 
бы назвать… Любопытно, что поначалу 
в Беловежье даже пишущей машинки не 
нашлось...

– Вопрос Крыма поднимался?
– Не затрагивался никаким боком. Мы 

исходили из того, что границы республик 
неприкосновенны.

– Станислав Станиславович, пере-
говоры закончились, все делегации 
разъехались. Как встретили новости из 
Беловежской пущи белорусы? И простые 
люди, и номенклатура...

– Я велел пригнать в Пущу служеб-
ный автомобиль, который в те времена 
называли «членовозом», – ЗИЛ-117, что-
бы престижно встречать высоких гостей. 
Из Вискулей в Минск я поехал на нем, а 
не полетел самолетом. По дороге включил 
приемник и чего там только не услышал! 
Я с горем пополам владею несколькими 
языками, что позволило мне узнать самые 
причудливые версии иностранных радио-
станций о событиях в Беловежской пуще. 
Как только мою фамилию не коверкали!

Ехал и думал: вот коммунисты мне 
завтра влепят на сессии! Если откажут-
ся ратифицировать соглашение, это конец 
моей политической карьеры. А назавтра 
коммунисты дружно проголосовали за.

Против голосовал только Валерий 
Гурьевич Тихиня – видный юрист, про-
фессор, человек коммунистических убеж-
дений, достигший поста секретаря ком-
партии Белоруссии по идеологии. Похожая 
картина с ратификацией была и в России, 
и на Украине.

Как реагировали «простые люди», 
затрудняюсь ответить, я был поглощен 
этими событиями и по долгу службы вра-
щался в иных кругах. На изучение обще-
ственного мнения хронически не хватало 
времени.

– Недавно исполнилось 90 лет 
М.С.Горбачёву. Как охарактеризуете его?

– Если оценивать как человека, то это 
замечательный человек. Но в шкуре ком-
муниста он иногда забывал, что является 
человеком. Например, возьмем его высту-
пление по поводу Чернобыля. Произошла 
чудовищная авария, а он поначалу при-
нялся успокаивать население. Упустили 
время, многие потеряли здоровье не толь-
ко из-за катастрофы, но и из-за «правиль-
ного понимания политики партии».

Ну а вообще – великий человек, конеч-
но. Но противоречивый.

Когда оказался на вершине – еще совсем 
молодым был в сравнении со старцами из 
Политбюро. Он очень ярко выступал, но, 
правда, когда речь заходила об ответствен-
ности, энтузиазма убавлялось. Горбачёв ни 
за что не отвечал и никаких вопросов не 
решал. Вот и взятки гладки.

Возьмем кадровую политику. Никто 
фактически не поддерживал Янаева, но он 
каким-то образом сделал его вице-прези-
дентом СССР.

Если суммировать, скажу так: когда 
он слушался хороших советников типа 
Александра Яковлева, то всё получалось 
хорошо. Когда он опускался до уровня 
Лукьянова, Шеварднадзе и им подобных, в 
моих глазах он терял очки...

– Чем вам не по душе Шеварднадзе?
– Когда возвращались наши части из 

уже объединенной Германии, там были 
военные, призванные из разных респу-
блик, в том числе и из Беларуси. И мы про-
сили Шеварднадзе, чтобы наши люди полу-
чили жилье у нас в Беларуси. Шеварднадзе 
перепоручил решение своему заместителю, 
увильнув, по сути, от решения вопроса. Он 
не любил серьезной конкретной работы, 
если за нее никто не похвалит. Я считаю, 
что он не заслуживает почитания, кото-
рым его наградили некоторые журнали-
сты.

– Вы никогда не жалели, что подписа-
ли Беловежские соглашения?

– Я горжусь этим фактом своей биогра-
фии. Этот свой поступок я ставлю по зна-
чимости на второе место. А больше всего 
я горжусь тем, что сумел вывести ядерное 
оружие с территории Беларуси.

Беседу вел Алексей чАЛЕнКО.
(«Литературная газета».)

Марына АДАМоВІЧ:

«У справе Мікалая –  
178 тамоў!»

Прайшоў год, як Мікалай Статкевіч быў змешчаны за краты. Ён прызнаны палітвязнем.
Жонка палітыка распавяла «Народнай Волі», якім быў для яе гэты год,  

а таксама пра нечаканую сустрэчу з мужам.

Нагадаем: Мікалая Статкевіча 
затрымалі 31 мая 2020 года, калі ён ехаў 
на пікет Сяргея Ціханоўскага. Пазней 
яго абвінавацілі ў падрыхтоўцы масавых 
беспарадкаў (ч.2 арт.293 КК).

4 мая стала вядома, што справу 
Статкевіча і шэрага іншых палітвязняў 
будзе разглядаць Гомельскі абласны 
суд. Сярод абвінавачаных – Сяргей 
Ціханоўскі, блогеры Ігар Лосік і 
Уладзімір Цыгановіч, а таксама Арцём 
Сакаў і Дзмітрый Папоў.

– Для мяне гэты год быў і цяжкім, і 
адначасова годам вялікай любові, узру-
шэння і надзеі, – кажа Марына Адамовіч 
і дадае: – Уся сувязь за гэты час – толькі 
праз адваката і ліставанне. Бывалі перы-
яды, калі даходзілі ўсе лісты, а здаралася 
і незразумелая блакада. У мяне скла-
лася ўражанне, што гэта было звяза-
на з «цэнтральным рэгуляваннем». Я 
падтрымліваю сувязь з блізкімі многіх 
палітвязняў, і скаргі на тое, што не 
прыйшлі лісты, у нас практычна заўсёды 
ўзнікалі сінхронна.

Да таго ж апошнім часам, калі Мікола 
быў у Жодзіне, лісты ішлі, як быццам 
праз Камчатку, – ад 10 дзён да двух 
тыдняў.

– Днямі вы ўпершыню за год 
сустрэліся з мужам у Гомелі. Для вас 
гэта было нечаканасцю?

– Поўнай нечаканасцю! Сама паеха-
ла ў Гомель, нават не ведаючы даклад-
на, ці там ужо Мікалай. Напярэдадні 
мне напісалі сваякі аднаго палітвязня, 
што яго жонцы дазволілі спаткан-
не. Вырашыла і я пагрукацца ў гэтыя 
дзверы. У Гомельскім абласным суд-
зе папрасіла дазволіць сустрэчу, і мне 
раптоўна далі «зялёнае святло». Гэта 
былі і нечаканасць, і радасць, і шчасце! 
Да гэтага я амаль месяц пісала заявы 
ў Следчы камітэт, прасіла спатканне і 
атрымлівала адмовы ў розных варыян-
тах. Пісалі альбо «немэтазгодна», альбо 
«няма падстаў».

– Колькі доўжылася сустрэча?
– Мы размаўлялі дзве гадзіны па 

тэлефоне ў спецыяльным пакоі праз 
двайное шкло. Дарэчы, ведаю, што ў 
СІЗА на Валадарскага спатканне – уся-
го гадзіна.

Здзівілі чорныя масіўныя тэлефон-
ныя апараты, я такія бачыла толькі ў 
кіно. Было адчуванне, што яны засталіся 
яшчэ з 50-х гадоў мінулага стагоддзя.

За дзве гадзіны, безумоўна, не 
абмеркавалі ўсё, што адбылося за год, 
пераскоквалі з адной тэмы на іншую, бо 
хацелася распавесці пра ўсё.

– Мікалай распавядаў пра сябе і 
сваю справу?

– Пра сваю справу ён выказаўся яшчэ 
тады, калі толькі пачаў з ёй знаёміцца. 
Натуральна, абсалютна не прымае ўсё 
тое, у чым яго спрабуюць абвінаваціць, 
а таму напісаў заяву следчым, што 
адмаўляецца далей чытаць матэрыялы 
справы.

Мікола таксама распавёў, як яго разам 
з Ігарам Лосікам і Сяргеем Ціханоўскім 
этапіравалі з Жодзіна ў Гомель. Усе трое 
былі ў кайданках. Відаць, адмыслова 
аўтазак не падагналі акурат да ваго-
на, а спынілі дзесьці за 100–150 метраў. 
Кайданкі накінулі так, што ладоні былі 
ўверсе, і такім чынам вязням давялося 
несці свае рэчы тыя самыя 150 метраў. 
Зрабілі ўсё, каб максімальна дадаць пра-
блем «палітычным».

Што датычыцца ўмоў утрымання ў 
СІЗА Гомеля, то там яны лепшыя, чым у 
Жодзіне. Хаця б тым, што сцены пафар-
баваны ў светлы колер. Пагадзіцеся, гэта 
важна для людзей, якія ўжо год знаход-
зяцца ў няволі практычна без сонечнага 
святла. Відаць, гэта спадчына бесчала-
вечнай савецкай сістэмы.

– У Гомелі ваш муж таксама 
знаходзіцца адзін у камеры?

– Так, ён адразу напісаў заяву аб 
бяспечным утрыманні. Адзіночная каме-
ра – гэта стандартная мера бяспекі. Такая 
працэдура прадугледжана законам.

– Як яго здароўе? Не скардзіўся?
– Ведаю, што ў апошнія дні ў Жодзіне 

ў Міколы скакаў ціск, былі такія тры-

вожныя звесткі. Але выглядае як быц-
цам добра, твар нават крыху загарэў, 
бо пабываў на сонцы. І на гэтым фоне 
вельмі кантрасна выглядалі яго ненату-
ральна белыя рукі.

І абсалютна не вядома, калі ўжо 
закончыцца знаходжанне ў ізалятары. 
Справу Віктара Бабарыкі і яго калег у 
судзе разглядаюць з лютага гэтага года, 
і канца не бачна. А ў справе Мікалая – 
аж 178 тамоў! Мне цяжка ўявіць, колькі 
гэты працэс працягнецца.

– Уладзіміра Сазанчука, адваката 
Мікалая Статкевіча, пазбавілі адва-
кацкай ліцэнзіі. Хто зараз яго абара-
няе?

– Зараз у Мікалая новы абаронца, але 
не буду называць яго прозвішча, бо час 
такі, што сёння нават адвакаты не жада-
юць публічнасці.

Калі шчыра, то адвакаты ў нашай 
краіне, на жаль, ператварыліся ў дарагіх 
паштальёнаў. Мікола перажыў шмат 
судовых працэсаў, і мы бачым, што нават 
самыя бліскучыя довады адвакатаў не 
ўплываюць на прыняцце рашэння прак-
тычна ва ўсіх выпадках.

Зараз адвакаты даюць падпіскі аб 
неразгалошванні, таму, як бачым, часам 
наогул баяцца хоць нешта казаць пра 
сваіх падабаронных.

– Пра нейкія хатнія справы муж 
цікавіўся?

– Я яму і так пастаянна пішу пра 
нашага сабаку, які апошнім часам згрыз 
усё, што толькі можна. Вы сабе ўяўляеце 
сабачку, які за год знішчыў нават не куст, 
а цэлае дрэва бэзу?! Я ўжо маўчу пра 
такія дробязі, як плот альбо мае акуля-
ры. Сабачка добры, ён сваімі ўчынкамі 
не дае Міколу сумаваць і ўзнімае яму 
настрой.

– Пакуль не вядома, калі пачнецца 
суд?

– Не вядома ні дата пачатку працэсу, 
ні прозвішча суддзі. Мы разам з адва-
катам спрабавалі гэта высветліць, але 
пакуль – цішыня.

Алесь СВЯТЛАнІч.

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ» â Facebook  www.facebook.com/nv.online.info 
 â Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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СІТУАЦЫЯ

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Па-першае, старшыня Беларускай 
федэрацыі шахмат Анастасія 
Сарокіна (на фота) заявіла, што 
здымае з сябе паўнамоцтвы кіраўніка 
арганізацыі. На гэтай пасадзе яна 
знаходзілася з 2017 года.

Трэба адзначыць, што 
Анастасія, акрамя ўсяго іншага, 
з’яўляецца яшчэ і віцэ-прэзідэнтам 
Міжнароднай федэрацыі шахмат. І 
шмат у чым менавіта яе заслуга, што 
Мінску было дадзена права правесці 
ў 2022 годзе Сусветную шахматную 
Алімпіяду.

Але ў кастрычніку мінулага 
года стала вядома: беларускі ўрад 
адмовіўся ад правядзення ў нашай 
краіне грандыёзнага шахматна-
га форуму. Маўляў, складаная 
эпідэміялагічная і эканамічная 
сітуацыя. Гэта, дарэчы, першы 
выпадак у гісторыі, калі краіна 
адмаўляецца ад правядзення такога 
мерапрыемства.

Намеснік старшыні Беларускай 
федэрацыі шахмат Мікалай 
Зарубіцкі, які вядомы таксама як 
актыўны ўдзельнік праўладных 

аўтапрабегаў, затым больш дэталёва 
распавёў «Трыбуне», чаму ў Беларусі 
не будзе Сусветнай шахматнай 
Алімпіяды.

«Думаю, адмова адбылася з-за 
пандэміі і з-за таго, што Беларусі 
эканамічна нявыгадна ладзіць такі 
форум, – патлумачыў Зарубіцкі. – 
Кіраўніцтва краіны і прыняло такое 
рашэнне.

Так, казалі, што Беларусь не змаг-
ла пацвердзіць авансавыя плацяжы і 
страхавыя выплаты. Але мы проста 
разумелі, што не будзем праводзіць 
Алімпіяду, таму і не аплацілі 
«гарантыю» – каля мільёна долараў 
страхоўкі. Калі б мы заплацілі, а 
потым не правялі Алімпіяду, гро-
шы засталіся б у ФІДЭ. Але мы не 
плацілі.

Там жа не толькі Алімпіяда, але 
яшчэ і мужчынскі і жаночы Кубкі 
свету. Нам іх давалі ў нагруз-
ку. Гэта таксама вельмі наклад-
на. Мужчынскі Кубак абыходзіцца 
прыкладна ў 1,5 мільёна долараў, а 
жаночы – амаль у мільён. А сама 
Алімпіяда разам з гэтымі Кубкамі 

павінна была абысціся ў 13 мільёнаў 
долараў. Гэта вельмі вялікая сума. 
І дзяржава прыняла рашэнне, што 
гэта немэтазгодна. Асабліва ў 
пандэмію і эканамічны крызіс, які 
ідзе ў свеце. Надыдуць лепшыя часы – 
тады і правядзём».

Трэба адзначыць, што Анастасія 
Сарокіна была ў ліку беларускіх 
спартсменаў, якія падпісалі адкры-
ты ліст з асуджэннем фактаў 
фальсіфікацый на прэзідэнцкіх 
выбарах 2020 года ў Беларусі і гвалту 
ў дачыненні да мірных удзельнікаў 
вулічных пратэстаў.

29 кастрычніка, у дзень нарад-
жэння дачкі, да Анастасіі раніцай 
дадому прыехалі супрацоўнікі 
міліцыі і адвезлі яе ў Партызанскі 
РУУС. Маўляў, праводзіцца пра-
верка дзейнасці Федэрацыі шахмат. 
Таксама ў яе канфіскавалі тэлефон і 
флэш-карты.

Пасля гэтага Анастасія Сарокіна 
пакінула Беларусь – яшчэ ў верасні 
яна паступіла на вучобу ў адзін з 
еўрапейскіх універсітэтаў на спецы-
яльнасць «стратэгічнае кіраванне і 

камунікацыі». А зараз зрабіла зая-
ву, што пакідае пасаду старшыні 
Беларускай федэрацыі шахмат.

«На працягу чатырох гадоў калек-
тывам федэрацыі быў праведзены 
шэраг міжнародных і рэспубліканскіх 
турніраў і чэмпіянатаў, рэалізаваны 
выдатныя сацыяльныя і адукацый-
ныя праекты, – кажа Анастасія 
Сарокіна. – Гэта былі складаныя, але 
адназначна вельмі важныя і цікавыя 
гады ў маім жыцці. Але часам жыццё 
ставіць перад выбарам. Мой выбар 
зараз – гэта сям’я і мае блізкія людзі.

Як віцэ-прэзідэнт ФІДЭ, цяпер я 
актыўна задзейнічана ў рэалізацыі 
сацыяльных праектаў гэтай 
арганізацыі. Гэта надае мне сіл і 
ўпэўненасці ў тым, што ўсё ідзе ў 
правільным кірунку.

…А Алімпіяду мы яшчэ абавяз-
кова правядзём. Будзем лічыць, што 
гэта адкладзеная партыя».

Пакуль не вядома, хто заменіць 
Анастасію Сарокіну на пасадзе 
старшыні Беларускай федэрацыі 
шахмат. Не выключана, што гэта 
будзе Мікалай Зарубіцкі. Як кажуць, 
кадр надзейны.

Тым часам прэзідэнт 
Міжнароднай федэрацыі шахмат 
Аркадзь Дварковіч заявіў, што 
беларускі бок павінен грошы за 
адмову ад правядзення Кубка свету.

«Кубак свету пройдзе ў Сочы з 10 
ліпеня па 6 жніўня, і мы рыхтуемся 
да яго, – паведаміў Дварковіч. – Ужо 
заключаем кантракты з гатэлямі, 
пляцоўкай для правядзення, займаемся 
ўзгадненнем медыцынскіх пратаколаў. 
Шахматысты атрымліваюць візы – 
працэс ідзе добра.

Мы вельмі ўдзячны ўраду Расіі 
за падтрымку, бо здарыўся форс-
мажор. Мінск адмовіўся ад правяд-
зення турніру, мы нічога не забіралі 
ў іх, таму Беларусь паступіла не 
па-партнёрску. Нас паставілі перад 
фактам, без усялякай кампенсацыі. 
Гэта складаная сітуацыя, і з ёй яшчэ 
будзем разбірацца.

Ёсць рашэнне Савета ФІДЭ 
займацца пытаннем атрымання 
кампенсацыі. Не мы беларускаму 
боку павінны грошы, а яны нам, бо 
мы выдаткавалі свае рэсурсы».

Алесь СІВЫ.

Недалёт
Днямі стала вядома, што Еўрапейская асацыяцыя 

веласіпедыстаў (ЕАВ) прыняла рашэнне не праводзіць 
у Мінску чэмпіянат Еўропы па велатрэку, 

які быў запланаваны на гэты месяц.
«У святле міжнароднай сітуацыі, якая склалася, праўленне 

ЕАВ прыняло рашэнне адмяніць чэмпіянат Еўропы па велатрэ-
ку 2021 года, які павінен быў прайсці ў Мінску з 23 па 27 чэрве-
ня», – гаворыцца ў афіцыйным паведамленні асацыяцыі.

Раней ад удзелу ў першынстве адмовіліся зборныя 
Нідэрландаў, Вялікабрытаніі і Германіі.

5 чэрвеня на сталічным стадыёне «Дынама» павінен быў 
адбыцца матч да 110-годдзя беларускага футбола з удзелам 
вядомых беларускіх і еўрапейскіх гульцоў. І зноў-такі – пралёт! 
Федэрацыі заставалася толькі абвясціць, што матч «перанесены 
на нявызначаны тэрмін».

Пазней стала вядома, што чэх Томаш Росіцкі, які пер-
шапачаткова пагадзіўся прыляцець у Беларусь, адмовіўся ад 
удзелу ў гэтым футбольным шоу. Гэтак жа як і літовец Эдгарас 
Янкаўскас.

Таксама не адбыўся ў гэтым годзе і чэмпіянат свету па хакеі, 
які планавалі правесці ў Мінску і Рызе. Менавіта з-за тых 
падзей, што пачалі адбывацца ў Беларусі пасля выбараў, якія 
многія лічаць сфальсіфікаванымі. Не ўбачылі беларусы і леп-
шых біятланістаў падчас этапа Кубка свету ў Раўбічах.

Для беларускіх балельшчыкаў гэта, безумоўна, дрэнна, хаця 
па вялікім рахунку застаецца адкрытым пытанне: ці варта 
наогул падчас пандэміі збіраць на арэне аматараў спорту? 
Каранавірус, наколькі вядома, ніхто не адмяняў.

Тым не менш мы бачым, што краіна ўпэўнена ідзе да 
самаізаляцыі ад цывілізаванага свету. І закопваем мы сябе 
сваімі ж рукамі.

Міністр спорту Сяргей Кавальчук назваў адмену эта-
па Кубка свету «подласцю» з боку Міжнароднай федэрацыі 
біятлона. Іншыя спартыўныя чыноўнікі, калі даведваюцца пра 
адмену чарговага мерапрыемства ў Мінску, робяць круглыя 
вочы і кажуць, што «спорт павінен быць па-за палітыкай».

Праўда, забываюцца сказаць, за што звальнялі са збор-
ных, здымалі са ставак і нават адпраўлялі на «суткі» тых 
спартсменаў, якія выказалі сваю грамадзянскую пазіцыю 
наконт таго, што адбываецца ў краіне. Няхай спытаюцца пра 
«подласць» у славутай баскетбалісткі Алены Леўчанка ці сярэ-
бранага прызёра Алімпіяды Андрэя Краўчанкі, якія прайшлі 
праз нары на Акрэсціна і ведаюць цану словам «спорт павінен 
быць па-за палітыкай».

Сёння, калі раскол адбыўся ў грамадстве, існуе ён і сярод 
спартсменаў. Ёсць тыя, хто не пабаяўся выказаць усё, што 
думае, вырашыў пазмагацца за праўду і за гэта пацярпеў, але 
большасць плыве па цячэнні.

І, на мой погляд, асуджаць іх не варта, бо кожны мае права 
рабіць свой выбар. Але ў такім выпадку не трэба рабіць кру-
глыя вочы, калі Беларусь у чарговы раз пазбавяць права на 
правядзенне нейкага міжнароднага спартыўнага форуму. Як 
кажуць, чаго хацелі – тое і атрымалі.

Беларуская федэрацыя шахмат 
засталася без каралевы

На мінулым тыдні з’явіліся адразу некалькі навін, якія тычыліся 
не самага папулярнага ў Беларусі віду спорту – шахмат.

10 золотых правил
Вопреки устоявшемуся мнению, что проблемы с 

сердцем – удел представителей пожилого возраста, 
болезни сердечно-сосудистой системы «молодеют». С 
каждым годом всё больше людей в возрасте 35–50 лет 
становятся пациентами кардиологов.

Чтобы избежать проблем с сердцем, нужно соблю-
дать 10 золотых правил, пишет newsyou.info.

1. Отмечайте неприятные ощущения
Если у вас есть предрасположенность к развитию 

сердечно-сосудистых заболеваний, как, например, 
наличие таковых у родителей или бабушек-дедушек, 
пристально следите за своим состоянием. Записывайте 
в свой «блокнот здоровья» все неприятные ощущения 
(одышка, отеки рук и ног, тремор конечностей, боли в 
районе лопаток или в боку) и отмечайте, как часто они 
вас беспокоят. Обо всех этих симптомах расскажите 
лечащему врачу. При необходимости он направит вас 
на УЗИ сердца или другие обследования.

2. Следите за давлением
Регулярно контролируйте кровяное давление, осо-

бенно когда ощущаете недомогание – головные боли, 
головокружения и т.д. Если чаще раза в неделю показа-
тели отличаются от нормы, обратитесь к врачу.

3. Занимайтесь спортом
Не позволяйте себе засиживаться на месте. Врачи 

рекомендуют трижды в неделю уделять по полчаса 
кардиоупражнениям. Они тренируют сердечную мыш-
цу, укрепляют сосуды, нормализуют кровоток и раз-
вивают органы дыхания. Идеальными видами спорта 
для здоровья сердца считаются бег, плавание, езда на 
велосипеде и аэробика.

4. Пейте достаточное количество жидкости
Чтобы поддерживать нормальный объем цирку-

лирующей крови, снизить риск тромбообразования 
и «загустения» крови, нельзя допускать обезвожива-
ния организма. В среднем суточная норма жидкости 
составляет порядка 1,5 литра. Но лучше обсудить еже-
дневную норму воды с врачом, ведь в случае, если ваша 
индивидуальная норма ниже среднестатистической 
(например, из-за заболевания почек), излишек жидко-
сти может привести к отечности и лишней нагрузке на 
сердце.

5. Следите за питанием
Сбалансированное питание полезно не только для 

фигуры, но и для нормальной работы организма, в 
частности сердца. Овощи и фрукты должны состав-
лять половину вашего рациона – это источники клет-
чатки, которая способствует выведению из организма 
вредных веществ, в том числе лишнего холестерина. 
Также старайтесь через день употреблять жирную 
рыбу (источник омега-3 жирных кислот, необходи-
мых для укрепления стенок сосудов), кисломолочные 
продукты и бобовые (они содержат кальций, калий и 

магний, без которых сердце не может нормально функ-
ционировать).

6. Контролируйте потребление соли
Соль способствует удержанию жидкости в орга-

низме и возникновению отечности. Это может стать 
причиной повышенного давления и одышки. Всё это 
создает нагрузку на сердце, отчего то со временем 
может дать сбой. Суточная норма соли для взрослого 
человека составляет 5 граммов (чайная ложка).

7. Контролируйте вес
Лишний вес создает колоссальную нагрузку на серд-

це. Поэтому лучше не допускать набора лишних кило-
граммов. Если же они имеются, принимайте безотлага-
тельные меры, в частности, корректируйте свой рацион 
и уделяйте внимание физическим нагрузкам. Также 
стоит обратиться к врачу и пройти ряд обследований 
(анализ крови на сахар, УЗИ щитовидки и брюшной 
полости), чтобы исключить вероятность заболеваний, в 
частности диабета и гиперфункции щитовидной желе-
зы, которые могли спровоцировать развитие ожирения.

8. Боритесь со стрессом
Гнев, хандра, тревога – всё это негативно отража-

ется на состоянии нервной системы и, как следствие, 
работе сердца. Поэтому найдите для себя способ, кото-
рый поможет вам быстро избавиться от стресса: зани-
майтесь йогой, делайте дыхательную гимнастику, бейте 
боксерскую грушу, рвите бумагу – что угодно, что вас 
успокаивает и возвращает в гармоничное состояние.

9. Контролируйте уровень холестерина
Высокий уровень холестерина может привести к 

появлению серьезных проблем с сердцем – он нака-
пливается на стенках сосудов и препятствует движе-
нию крови. Во избежание проблем необходимо под-
держивать холестерин на уровне 100 мг/дл и ниже. 
В частности, если у ваших родственников случался 
инсульт или инфаркт, вы также предрасположены к 
этим заболеваниям, поэтому уровень холестерина дол-
жен быть не выше 70 мг/дл. Для понимания картины 
сделайте липидограмму – она покажет, есть ли у вас 
повод для беспокойства. Чтобы понизить холестерин, 
занимайтесь спортом, соблюдайте диету и при необхо-
димости принимайте препараты-статины.

10. Избегайте алкоголя
Поосторожничайте с алкоголем – он увеличивает 

нагрузку на сердце и приводит к его преждевременно-
му изнашиванию. Более того, алкоголь способствует 
повышению уровня холестерина в крови, набору веса и 
повышению кровяного давления.

                   ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ                   ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

з Алесем СIВЫМ

Чтобы избежать проблем с сердцем…


